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Še osem moštev se bori Sarajevo izpadlo 
iz tekmovanja

za 3UGOSLOVANSKI POKAL
III. KOLO ZAKLJUČNEGA TEKMOVANJA

V soboto in nedelo so bile v Beogradu odigrane tri tekme za nogo
metni pokal Jugoslavije. Kljub slabemu vremenu, in močnemu vetru »o bile 
tekme lepe in razburljive. Najrazburljivejša tekma je bila med bograjskim 
Metalcem in zagrebškim Dinamom. Metelac je dosegel zmago šele v podalj
šku igre. Poleg tga so bile še tekme v Sarajevu, Zagrebu, Čakovcu, Novem 
Sadu in Splitu. Presenečenje predstavlja poraz novega elana I. zvezne lige 
Sarajeva na svojem igrišču v tekmi z II. ekipo Partizana. V ostalih tek
mah so zmagali favoriti. BuduEnost iz Titograda je imela težak posel v 
Čakovcu, kjer je premagala Jedinstvo z rezultatom 2:1.

Zanimante za najmnožičnejše tekmovanje narašča. \sem tekmam je 
prisostvovalo veliko število gledalcev. V Beogradu je bilo navzočih v so
boto 40011, v nedeljo pa okrog 12.000 gledalcev. Za nadaljnja tekmovanja so 
Se kvalificirali Crvena zvezda, Partizan I in Partizan II, Metalae (Bgd), 
BuduEnost, Milicionar (Zgb), Sloga in Hajduk.

napak, zlasti na škodo Na-Težka zmaga Partizana
V 25. minuti drugega polčasa je bil 

rezultat 2:2. Čeprav je Partizan igral z 
vetrom, je Napredak izkoristil premoč 
in po dveh zelo lepih kombinacijah iz
enačil. Nato se je razvila ostra borba 
za zmago. Prišlo je do zelo razburlji
vih prizorov pred obema goloma. Več 
izgledov je imel Napredak. Njegov na
pad je deloval hitreje in enostavneje 
ter je streljal iz vseh položajev. Šošta
rič je moral večkrat zastaviti vso spo
sobnost, da je rešil svoja vrata. V 45. 
min. je Simonovski izkoristil nespora- 
ssm obrambe in dosegel zmagoviti gol 
za Partizana.

Partizan je igral dobro samo v prvem 
polčasu. V drugem polčasu je vse pre
več kombiniral, pospeševal igro, ki pa 
je bolj prijala gostom. Gole so dosegli 
Bobek, Valok in Simonovski. Najbolj
ši pa je bil srednji krilec Jovanovič. 
Napredak je zelo požrtvovalna enajste
rica, ki igra hitro in ostro, vendar pa 
ne surovo. Po poteku igre bi bila nji
hova zmaga bolj zaslužena. Najboljši 
igralec na igrišču je bil Jagodič od 
Napredka. Sodnik Znika je napravil

mnogo 
pretika.

Sloga je imela težak 
posel z FSadnikom

V Novem Sadu je Sloga pred 2500 
gledalci s težavo premagala požrtvo
valno in borbeno moštvo Radnika iz 
Bijeline. Rezultat 2:0 ne ustreza pote
ku igre. Radnik je bil boljši in je mno
go več streljal. Toda Slogi je uspelo, 
da je dosegla zmago in se kvalificirala 
za nadaljnje tekmovanje.

Metalae (B) premagal 
Dinamo

Redko lepa in razburljiva igra. Me- 
talac je zasluženo zmagal. Bil je boljši 
od 20. min. prvega polčasa do konca 
igre. Da rezultat ni bil večji, je krivda 
napada, ki je imel neštevilne prilož
nosti, da bi povišal rezultat. V zelo 
ugodnih situacijah so igralci Metalca 
streljali visoko preko ali mimo gola. 
Kakor smo rekli samo do 20. min. je 
Dinamo predstavljal dobro in vigrano 
celoto. Igral je nizko, žoga se ni dolgo 
zadrževala in jo je naglo prenašal pre

ko kril. Zaradi slabega sodnika Jova
noviča iz Sarajeva, je igra postala 
proti koncu drugega polčasa surova, 
v trenutkih ostra. Bila je vrsta namer
nih faulov pri obeh moštvih. Gole so 
dosegli za Metalca živkovič in Cabrič 
v podaljšku ter Benko za Dinamo. Naj
boljši igralec je bil vratar Metalca 
Nikolič.

Presenečenje 
v Sarajevu

Novi član I. zvezne lige Sarajvo se 
je danes pomerilo na svojem igrišču z 
rezervnim moštvom beograjskega Par
tizana. Glede na dejstvo, da igrajo Sa
rajevčani učinkovito ter tehnično do
vršeno igro in da so igrali na doma
čem igrišču, so veljali vsekakor za fa
vorita. Toda z boljšo igro si je Parti
zan zagotovil zmago že v 5. min. prve
ga polčasa.

Crv. zvezda:Metalae (Z) 
3:1

Včeraj je bila v Beogradu zaostala te
kma II. kola za jugoslovanski nogometni 
pokal med Crveno zvezdo in zagrebškim 
Metalcem. Zmagala je Crvena zvezda z re
zultatom 3:1. Beograjčani so bili v pre
moči v prvem polčasu, medtem ko so po 
odmoru s povezanejšo in smotrnejšo igro 
prevzeli pobudo Zagrebčani, toda neučin
kovitost napadalno vrste je preprečila, da 
bi priborjeno prednost izrazili v končnem 
rezultatu. Gole za Crveno zvezdo so dali 
Takač, Mitič in Tomaševič, za Metalca 
pa Belin.

Hajduk : Eg^ssek G:2
Zaradi gostovanja nogometnega, moštva 

splitskega Hajduka po Avstraliji, je bila 
šele te dni odigrana, v Splitu tekma za 
nogometni pokal Jugoslavije med Hajdu
kom in Egysokom iz Novega Sada, ki se

ODBOIKUlKfl LICil FLRJ
| je končanaTekmovanje za prvenstvo zvezne odbojkaške lige, ki se je prav

kar končalo, je pokazalo, da lahko štejemo odbojko med tiste šport
ne panoge v naši državi, v kateri so bili doseženi vidni uspehi glede 
na izboljšanje kvalitete igre in tehničnih zmožnosti igralcev. Medtem 
tekmovanjem, ki je trajalo od maja do začetka novembra, se je 
opazilo, da ap skoraj vse ekipe, ki so se udeležile prvenstva, 
dokaj napredovale. To velja tako za ekipe, ki so na čelu prvenstve
ne lestvice, kakor za ekipe, ki so na sredi ali na koncu. Igralci so 

pokazali veliko vzdržljivost, borbenost in požrtvovalnost, pravilno 
taktiko, sistem itd.

Prvo mesto v tem tekmovanju si je 
priborila ekipa »Partizana«, ki je po
kazala najbolj stalno formo ter zaslu
ženo zmagala. Od 14 tekem so Parti
zani zmagali v 13 tekmah, izgubili pa' 
so samo eno, in sicer proti Crveni 
zvezdi. F.azmerje setov 40:13 najzgo
vorneje priča o premoči naše najboljše 
odbojkaške ekipe nad ostalimi udele
ženci prvenstva. Igro Partizana lahko 
primerjamo po oceni odbojkaških stro
kovnjakov z igr0. najboljših evropskih 
ekip. Sest članov Partizana nastopa v 
državni reprezentanci. Celotni odboj- 
kaški šport v naši državi ima vse po
goje, da doseže zelo visoko stopnjo v 
najmočnejši mednarodni konkurenci.

Zelo prijetno je presenetila letos 
ekipa »Spartaka« iz Subotice. Mlada 
ekipa Spartaka (povprečna starost 
igralcev je 21 let) je bila prav od za
četka prvenstva do zadnjega kola re
sen tekmec za priboritev prv.ega me
sta. Bila je boljša od naših odličnih 
ekip Poleta in Enotnosti —- to je ekip, 
ki so prav do letos imela glavno be
sedo v odbojki. Mladi Spartakovci niso 
imeli dovolj izkušenj ob začetku te
kmovanja, sicer bi bil njihov uspeh še 
večji. Na sredi lestvice so: Crvena 
zvezda, Mladost in Polet,, ki imajo po 
14 točk, Enotnost 12 in Beograd 10 
točk. Te ekipe so v glavnem izenače
ne. Crvena zvezda je zelo dobro zače
la vendar pa je kasneje naglo popu
stila tako, da je v zadnjih 7 tekmah 
osvojila samo 4 točke. Lanski prvak 
Mladost je zavzel letos šele 4. mesto. 
Igralci imajo slabo tehniko, zlasti pri 
podajanju in dviganju žog in je nji
hov plasman v glavnem realen. V 
kvaliteti igre je popustila ekipa Pole
ta iz Maribora, ki je bila v začetku 
tekmovanja eden od glavnih tekmecev 
za prvo mesto. Enotnost, ki Jo sestav
ljajo ljubljanski igralci, ni mogla do
seči boljšega mesta. Beograd, v kate
rem so odlični tehničarji je pogosto
krat izgubil tekmo zgolj" zaradi po
manjkanja kondicije in neodločnosti v 
odločilnih trenutkih. Zadnja ekipa na 
lestvici, Sarajevo, je pokazala med 

•tekmovanjem največji napredek. Stal
ni naprede^ teh igralcev v tehničnem 
pogledu je pripomogel k temu, da Je 
bila ekipa od tekme do tekme vedno 
bolj nevaren nasprotnik.

Prihodnje leto bo tekmovalo v zvez
ni odbojkaški ligi 10 društev ln ne 
samo 8 kakor doslej. Poleg tega bo 
ustanovljena liga za ženske ekipe, v 
kateri bo tekmovalo 6 najboljših dr
žavnih ekip.

LESTVICA:

Na srednje 'šolskem 
prvenstvu v odbojki je 

sodelovalo Si^ moštev
Komisija za fizkultuno pri MLO-ju in 

fizkulturni referat pri MO LMS sta v 
preteklem tednu organizirala srednješolsko 
prvenstvo v odbojki. Na tem tekmovanju
JO RlOidel.nrvn.lA <!l TnoiS,lrilt in 1A wnr»olrOt

te:

nabije. Moški so nastopili v naslednji po
stavi:' Šumak Ivo, potnik, Juvan, M tna
li«, Mesesnel, Smola. — Zenske: Orehek, 
Jereb, Kalin, Miklavčič, Batistič in Cer- 
nuge-lj. Razumljivo je, da na tem tekmo
vanju ni bilo opaziti kdove kakšnih iz
rednih tehničnih iger, pač pa je bilo opa- 
gtti, da so v vrstah naše srednješolske 
mladine mladi talenti, ki bi ob primerni 
vaji prav lahko uspešno- nastopali v Ka
terem ko-l-i moštvu slovenskih tekmoval
cev v odbojki. Vse tekme so vodili elani 
ljubljanske Enotnosti, ki so tudi hkrati 
skrbeli, da se je tekmovanje nemoteno 
razvijalo.

Vrstni red pri moških je naslednji: 1.
III. gimnazija, 2. srčdsjetehnična, 3. IX. 
gimnazija, 4. klasična, a, I. gimnazija, 
fi. t’iv.!.'n 11,1:ma šola — zčnske: l._ Ul

Partizan 14 13 1 40:13 26
Spsrtdc 14 11 3 38:21 22
Crvena zvezda 14 7 7 33:30 14
Mladost 14 7 7 28:27 14
Polet 14 7 7 27:27 14
Enotnost 14 6 8 24:30 12
Beograd 14 5 9 24:34 l6
Sarajevo 14 0 14 10:42 0

je končala zasluženo z visoko zmago 
Splitčanov 6:2. Hajduk ja bil vseskozi v 
premoči, posebno učinkovite pa je bila 
napadalna vrsta z Mat-ošičejn iu Vukasom 
na čelu.

¥
Beograd: Crvena zvezda : Metalae 

(Z) 3:1 (3:0).
Beograd: Partizan : Napredak 3:2

(1:0).
Sarajevo: Partizan II. : Sarajevo 1:0

(1:0).
Beograd: Metalae (Beograd) : Dina

mo (Zagreb) 2:1 (0:1).
Čakovec: Budučnost : Jedinstvo 2:1

(1:0).
Zagreb: Milicionar (Zgb) : Srem 

4:1 (1:1).
Novi Sad: Sloga : Radnik 2:0 (1:0).
Split: Hajduk 6. oktober 7:3 (4:2).

KVALIFIKACIJSKI TEKMI ZA 
VSTOP v SLOVENSKO LIGO

Drava :Branik (Solkan) 4:0
Nogometno moštvo Drave iz Ptuja se 

ia‘ danes pomerilo na domačem igrišču v 
kvalifikacijski tekmi za vstop v slovensko 
li<m z enajsto-rico Branika iz Solkana, 
katerega je premagalo z visokim rezul
tatom 4:0 (3:1)). Dt"va je bila ves čas 
tekme v premoči in je zasluženo zma
gala. Gole sta dala berič 3, Sirec ene-ga.
S-o-dil J® Novčak. Knafelc

Proletarec:Miličnik 2:1
V Zagorju je bila danes prvenstvena 

no-v-ometna tekma za vstop v slovensko 
ii»o med domačim Proletarcem in Milič
nikom iz Ljubljane, ki se je končala s 
tesno zmago domačinov 2:1. (1:1). V prvem 
-polčasu sl11- bila nasprotnika enakovredna, 
p-o odmoru pa so prevzeli pobudo igralci 
Proletarca, ki so zasluženo zmagali nad 
Miličnikom.

Se 10 dni nas loči do zaključka jesenskega krosa

Odred je premagal Jadran s 5:0
Namesto nogometne tekme med re

prezentanco Trsta in Odredom, ki je 
zaradi odpovedi Tržačanov ni bilo, je 
bil danes na stadionu ob Tyrševi cesti 
mali ljubljanski derby med moštvoma 
Odreda in Jadrana iz Ljubljane. Tek
ma se je končala z zasluženo visoko 
zmago Odreda 5:0 (3:0).

Jadran, ki je nastopil v nekoliko 
oslabljeni postavi brez bratov Nago
detov, se ni mogel uspešno zaperstav- 
ljati tehnično boljšim igralcem Odre
da, ki so bili ves čas igre v premoči. 
V moštvu Jadrana je bil med naj
boljšimi vratar Slevec, ki je večkrat z 
uspeiš-num intervencijami rešil svoje 
društvo še večjega poraza.

Slovenski ligaš je tudi danes poka
zal učinkovito igro, ki se zaradi blat
nega in polzkega terena ni mogla 
pričakovano razviti. Medtem ko ob
rambna vrsta Odreda ni imela tež
kega posla, je bila napadalna vrsta 
tudi tokrat najboljši del moštva. . S 
točnim podajanjem žoge in z uspešnim 
preigravanjem so igralci Odreda z 
lahkoto prihajali v kazenski prostor 
nasprotnika, od koder so prisebno za-

Fratic Planinc je v streljanju z 
malokalibrsko puške iz ležečega 
položaja na svetovnem prvenstvu
dosegel točk od $oo dosegljivih

Buenos Aires, 6. nov. Tu se je začelo v petek tekmovanje za 
svetovno prvenstvo v streljanju. V tekmovanju sodeluje 20 ekip.. Prvi 
dan so tekmovali v streljanju s precizno malokalibrsko puško. Jugo
slovanski strelec Franc Planinc je dosegel tega dne najboljši rezultat 
295 točk od 300 dosegljivih v streljanju z malokalibrsko puško iz leže
čega položaja. Dober rezultat je dosegel tudi Brazilec Imareaš z 291 
točkami, medtem ko je Švicar Salzman dosegel 220 točk. Vsi tekmovalci 
še niso končali tekmovanja.

Prav takno je bilo prvega dne str eljanje z vojaško puško za zlate 
medaljo za prvenstvo posameznikov. Najboljši rezultat je dosegel Artur 
Coog (ZDA), prejšnji olimpijski prvak v streljanju za malokalibrsko 
puško. Dosegel je 545 točk. Drugi je Artur Jackson (ZDA) s 535 točkami, 
nato pa sledi Argentinec Juann Laterg s 491 točkami.

V tekmovanju v naglem streljanju z vojaško puško je dosegla naj
boljši rezultat Argentina s 2623 točka mi. Sledita Švedska in Švica.

ključevali posamezne akcije na gol. 
Napadalec Kumar je s tremi doseže
nimi goli ponovno dokazal svoje reali- 
zatorske sposobnosti, medtem ko sta 
se Kržan in Razbomik II., ki sta dala 
vsak po en gol, odlikovala v tehnično 
lepši igri. Tudi krila Hacler in 
Georgijevski sta s hitrimi prodori in 
lepimi predložki precej pripomogla k 
doseženemu uspehu.

Tekmo je pred nekaj sto gledalci 
sodil Ehrlich i'z Ljubljane.

V prijateljski predtekmi sta igrali 
rezervno moštvo Odreda in enajsterica 
Bračiča iz Kočevja. Kljub borbeni in 
požrtvovalni igri igralcev Bračiča, je 
zmagal Odred z rezultatom 7:2.

Sl ovnu .‘Domžal e 5:0
Ljubljana, 6. nov. Danes je bita tu

odigrana poslednja kvalifikacijska, tek
ma za vstop v slovensko mladinsko 
ligo med domžalsko Slavijo in ljub
ljanskim Slovanom. Kakor v prvi tek. 
mi, leo so zmagali s 3:0 so tudi da
nes mladinci Slovana gladko porazili 
svojega nasprotnika s še višjim re
zultatom. Skozi vso tekmo je- deže
valo, kar pa ni motilo zmagovalcev, 
ki so kljub temu predveali zelo lepo 
igro. Gole za Slovan so dosegli: Ma
jer, Plečko 2, Marčenko In Dimic.

S to zmago si je Slovan priboril 
vstop v slovensko mladinsko ligo.

Rožanc.

Izbirne tekme za držav
no prvenstvo v namiz

nem tenisu
Soboto in nedeljo je bilo odigrano 

v Ljubljani izbirno tekmovanje za dr
žavno prvenstvo v namiznem tenisu. 
Nastopilo -je 5 najboljših slovenskih 
igralcev, doseženi pa so bili naslednji 
rezultati:

Podobnik : Coh 3:2, Podobnik : dr. 
Krečič 3:0, Podobnik : Medvešček 3:2, 
Podobnik : Strumbl 3:2, Strumbl : Coh 
3:2, Strumbl : dr. Krečič 3:0, Strumbl : 
Medvešček 3:2, Medvešček : Coh 3:0, 
Medvešček : dr. Krečič 3:1, dr. Kre
čič : Coh 3:1.

Vrstni red: 1. Podobnik (Krim), 2. 
Strumbl (Gregorčič, 3. Medvešček 
(Kladivar), 4. dr. Krečič (Enotnost);
5. Coh (Kladivar).

Plenum Smučarske zveze Slovenile
ie nakazal smernke za dvig 
našega smučarskega š&orfa

vanje je bilo razdeljeno v predtekmovanje 
in v finalne igre. V predtekmovanjih, ki 
s-o bila v treh grupah, je bilo odigranih 
vsega skupaj 48 tekem, od teh moških 22 
in ženskih 26. V nedeljo dopoldne pa se
je začelo finalno tekmo vanj in to pod 
vodstvom tov. Kosca, ki je ves teden ne
umorno pomagal -pri celotni organizaciji 
tekmovanja,. V nedeljskem tekmovanju je 
bilo odigranih 2S tekem, in sicer so 15 
tekefn -odigrali moški, 13 pa ženske vrste. 
V finalnih tekmah si je prvo mesto in 
naslov p-rvaka Ijublj-amshili srednjih šol 
osvojila m-oška in ženska vrsta III. gim-

SEovensko prvenstvo
v odbojki

Stovenjgradec, 5. nov. V okviru tekmo
vanja za slovensko prvenstvo v o-dbojki 
je bila'v soboto odigrana v Slovenj-gradcu 
zanim-iva tekma v odbojki med Stovenj- 
g ra do e, n j n .moštvom Prešerna iz R_adov- 
ljice. Zaradi hladnega vremena ni bila 
tekma kdove kako zanimiva, kajti ruti 
eno niti drugo moštv-b ni pokazalo- svoje 
zmogljivosti. Po uporni borbi. je uspehi 
moštvu Slo ven.: uio.lca premagati Prešerna 
z -rezultatom 3:2,

V nedeljo dne 6. novembra 1949 je 
bil v Mladinski dvorani v Ljubljani 
plenum upravnega odbora Smučarske 
zveze Slovenije združen s posvetom 
smučarskih sekcij in klubov. Posveta 
se je udeležilo 60 sekcij in klubov, ki 
so na ta plenum poslali skupno 84 
delegatov.

Posvetovanje je otvoril predsednik 
Smučarske zveze Slovenije tov. Primo
žič Franc-»Marko«, ki je med gosti po
zdravil zastopnika FISAJ-a tov. Sče- 
kiča, zastopnika FZS glavnega sekre
tarja tov. Jurančiča in športnega se
kretarja Srpana ter zastopnika Komi
teja za fizkulturo pri vladi LRS tov. 
Pizulina.

Poročilo o organizacijskem stanju 
SZS in njenih sekcij ter klubov je po
dal podpredsednik SZS dr. Pavlin Fra
njo. V svojem referatu je ugotovil, da 
je potrebna za izvršitev ogromnih na
log, ki stoje pred SZS in njenimi orga
nizacijami, krepka in solidna organi
zacija. Zato bodo v svrho organizacij
ske utrditve vse sekcije in klubi iz
vedli v mesecu novembru, a najkasne
je do 5. decembra svoje letne skupšči
ne, kjer bodo temeljito pretresle delo 
dosedanjega vodstva in sprejele plane 
dela za 1. 1950 ter proračune in izvo
lile delegate za ustanovne skupščine 
Oblastnih smučarskih odborov. Ugoto
vil je vrsto nezdravih pojavov v sek
cijah in klubih, ki postajajo najres
nejša ovira uspešnemu delu in razvoju. 
Te nepravilnosti kakor nedisciplinira
nost, neodgovornost, neizpolnjevanje 
nalog itd. bo mogoče odstraniti le z 
vzbujanjem zavesti v vsakem smučar
skem delavcu, da je prostovoljno delo 
na smučarskem polju odgovorna nalo
ga v korist delovnega ljudstva, ki mu 
Partija in Ljudska oblast dajeta že v 
času gradnje socializma vse možnosti 
za gojitev vseh športov in tudi smu- 
čarstva. Poudaril je, da je treba pri 
reševanju finančnega vprašanja in 
vprašanja opreme biti dokaj samoini
ciativen in v čim večji mer; črpati 
sredstva za kritje vseh potreb iz lo
kalnih virov. Probleme tehničnega 
značaja je podal tehnični sekretar tov. 
dr. Dečman, Poudaril je ogromne na

loge, ki stoje pred SZS in njenimi or
ganizacijami. Predvsem pa je poudaril 
potrebno po vključitvi v smučarski 
šport pionirje in mladino obeh spolov. 
V ta namen bo SZS skupno s TZ Slo
venije v začetku sezone priredila tri
dnevni tečaj v vseh večjih krajih, kjer 
bodo kot trenerji in učitelji sodelo
vali naši najboljši tekmovalci in tek
movalke. Za mobilizacijo čim širših 
delovnih množic bo na smučarski dan 
14. jan. 1950 SZS odkrila na Pokljuki 
spominsko ploščo padlim smučarjem 
partizanom. Debata je bila zelo živah
na in plodna. Delegati so iznašali svo
je težave in izvršene naloge, ki so 
bile znatne zlasti v gradbeni dejavno
sti. Posebno izčrpno poročilo sta po
dala tov. Kožuh in Cop o delu pri iz
gradnji zimsko športnega centra na 
Pohorju.

V svrho organizacijske utrditve Zve
ze je Plenum soglasno sprejel predlog 
izvršnega odbora SZS za imenovanje 
iniciativnih Oblastnih smučarskih od
borov v Ljubljani, Mariboru in Gori
ci. V te odbore so bili imenovani za 
ljubljanski smučarski odbor tovariši 
Turk Poide, Plečko Lartin, Šramel 
Bogo, Bervar Tone in Dular Tone, za 
mariborski oblastni smuč. odbor tova
riši Fišer Ivan, por. Rauber Jože, Cop 
Franci, Šubic Janko in Kožuh Marjan, 
za goriški pa Balderman Rudi, Hojak 
Valdi, Namar Kazimir, Podgorišek An
ton in Bajžel Pavel.

V posebnem referatu je tov. Kump 
obdelal vprašanje množičnosti in pri 
tem poudaril, da je za dosego množič
nosti nujno potrebno, da se smučarske 
sekcije in klubi čim tesneje povežejo 
z množičnimi organizacijami.

Plenum je sprejel tudi sklepe, ki naj 
bi bili smernica za nadaljnje delo. S 
plenuma je bila poslana CK KPS reso
lucija, v kateri se delegati zavezujejo 
tov. Titu in vodstvu KPJ, da bodo vlo
žili vse svoje napore in znanje pri 
izpolnjevanju prevzetih nalog in po
sebno pri še večji omasovitvi smučar- 
stva v Sloveniji in tako dokazali vse
mu svetu, da nam je edino socialistična 
Jugoslavija oniogočila možnost široke
ga in kvalitativnega razvoja.

Resolucija CK-ju KPS
Delegati smučarskih klubov 

in sekcij, zbrani na plenumu 
SZS dne 6. novembra 1949 v 
Ljubljani, na katerem smo pre
tresli izvrševafije postavljenih 
nalog, analizirali pomanjkljivo
sti in napake in se obvezali za 

, predstoječo sezono, ugotavljamo 
kot predstavniki smučarskega 
gibanja LR Slovenije, da je po
rast množičnosti v tej fizkul
turni panogi po zaslugah naših 
delovnih množic in vodstva 
KPJ znatno napredoval in do
segel velike uspehe.

Zal pa vloženi napori ne 
morejo roditi zaželjenih rezul
tatov v odnosu z bratskimi na
rodi vzhodnih držav. Diskrimi
nacijska politika voditeljev 
VKP/b in nekaterih voditeljev 
ljudskih demokraciji je onemo
gočila, da bi naši fizkulturniki- 
smučarji tekmovali s smučarji 
vzhodnih držav. Toda informbi- 
rojska gonja ne more prepre
čiti našega poleta na fizkultur- 
nem področju, kajti vsi smu
čarji obsojajo to gnusno gonjo 
proti našemu športu in športni
kom ter vsak dan jasneje izra
žajo svojo visoko socialistično 
zavest na vseh področjih udej
stvovanja. Smučarji LR Slove
nije obljubljamo maršalu Titu 
in vodstvu KPJ, da bomo vlo
žili vse napore in znanje pri 
izvrševanju svojih nalog ter 
tako dokazanli, da nam je edi
no socialistična domovina dala 
možnost širokega in kvalitetnega 
razvoja. Sfali bomo na braniku 
svoje socialistične domovine in 
ščitili vse pridobitve narodno 
osvobodilne borbe.

Obljubljamo, da se bomo 
držali poti, katero nam je za
črtala naša Partija in še z 
večjim zaupanjem do tovariša 
Tita in našega državnega vod
stva vlagali vse svoje napore 
za izvrševanje postavljenih 
nalog.

Delegati smučarskih klubov.



Od dobro napravljenih društvenih skunščin 
je odvisno naše bodoče oclu

V tem in prihodnjem mesecu bodo vse osnovne fizkultume 
organizacije, t. j. razna društva, klubi, sekcije itd. izvedle svoje 
redne letne skupščine. To obdobje je v fizkulturni organizaciji 
velikega pomena. Sezona letnih športov je skoraj zaključena, 
za zimske športe še ni čas primeren, zato vlada na športnih 
poljih relativno zatišje. Tem bolj pa se opaža razgibana de
lavnost v notranjem življenju društev, v upravah in odborih, 
saj smo prišli v dobo letnih skupščin od katerih v marsičem 
zavisi delo in uspeh društva v prihodnjem letu.

Najvažnejša osnovna organizacija Fizkultume zveze Slovenije je 
nedvomno telovadna organizacija z vsemi svojimi forumi in organi
zacijami, od osnovnih vodov in društev pa do okrajnih ter oblastnih 
odborov in do republiške zveze. Danes šteje v naši republiki telo
vadna organizacija okoli 250 društev, v katero je vključenih približno 
30.000 članstva. Zato je nedvomno prvenstvenega pomena za celotno 
fizkulturno organizacijo v Sloveniji, kako bodo letos izvedene redne 
letne skupščine telovadnih društev.

2e v prejšnji številki so bila podana precej obširna navodila In 
organizacijski nasveti, po katerih je treba postopati in se jih držati, 
da bodo skupščine čim bolj uspešne. Vendar je potrebno še enkrat 
poudariti nekaj najvažnejših smernic in problemov, ki so skupni 
skoraj vsem osnovnim organizacijam.

Dobro pripravljena skupščina s kritičnim pregledom dela 
ter realno postavljenim planom — pogoj za uspeh
Ena največjih napak, ki se je pogosto pojavljala doslej na dru

štvenih skupščinah, je formalno pojmovanje in nepravilen odnos do 
skupščine. Mnogokrat se društveni funkcionarji niso dovolj zavedali, 
kakšnega poučna je za nadaljnje društveno delo redna letna skup
ščina. Pogosto so se funkcionarji zadovoljili s tem, da so pač zadostili 
goli formalnosti, da so izvedli skupščino; nekoliko več skrbi je po
vzročalo še sestavljanje raznih letnih potočil ali pa morda mobiliza
cija članstva za skupščino. Preko tega okvirja pa so Šla le redka 
društva. Precej osamljeni so pojavi, da je društvo kritično pregledalo 
na predsestankih, katerim je prisostvovalo vse članstvo, celoletno 
delo, vse dobre in slabe strani ter sl obenem na podlagi dobljenih 
izkušenj postavilo za prihodnje leto realen plan.

Ena najpogostejših napak telovadnih društev je v tem, da po
svečajo še vedno premalo pažnje množičnosti. Se vedno je premalo 
delavske in kmečke mladine vključenih v naša telovadna društva. 
Krivda za to leži pogosto na telovadnih društvih, ki ne znajo ali 
pa tudi nočejo najti kontakta ter ustvariti čvrste povezave s pristoj
nimi množičnimi organizacijami in pa z aktivi. Ravno od pravilnega 
dela s fizkultumimi aktivi zavisi v veliki meri množičnost, vsakega 
telovadnega društva. Izkustva kažejo, da so tista društva, ki so vse
stransko sodelovala z aktivi in jim pomagala, dosegla najlepše uspehe 
v pogledu množičnosti.

Razvoj množičnosti v telovadni organizaciji je dostikrat oviralo 
tudi ozko in šablonsko postavljeno merilo ustanavljanja telovadnih 
društev zgolj na teritorialnem principu. Z ustanavljanjem novih dru
štev tudi na produkcijskem principu, t. j. v tovarnah, ustanovah, šolah 
in raznih delovnih kolektivih bo telovadna organizacija znatno pri
dobila na svoji širini In tudi Istočasno na kvalitetni moči.

Borba za pravilno splošno telesno vzgojo — velika 
naloga telovadnih društev

Druga velika pomanjkljivost telovadnih društev je v enostranem, 
slabem sistemu vadbenih ur. Mnoga društva Imajo slab program 
dela, ki se omejuje pogosto le na razne masovne prireditve ali pa 
na eno samo panogo. Vsestranost je marsikje zelo malo izvajana, 
namesto pestrega programa splošne telesne vzgoje so v mnogih dru
štvih še vedno skoraj izključen program le proste in redovne voje 
ter na orodje. Razumljivo je, da tak sistem dela, ki je sličen sistemu 
nekdanjih telesnovzgojnih organizacij, danes ne more zadovoljiti po
treb naše mladine, niti ni v skladu z duhom novega časa ter z bistvom 
nove, ljudske telovadne organizacije. Zato morajo društva na svojih 
letnih skupščinah tudi te hibe kritično priznati in narediti temelji.a 
obračune in sklepe, da bo delo v prihodnjem letu boljše in uspeš
nejše. Z marljivim študijem naše nove literature, s posečanjem te- 
šajev itd. bomo lahko usposobili mlade in starejše strokovnjake, da 
bodo pravilno vodili strokovno-tehnično delo v društvih, obenem pa 
lahko tudi s pritegnitvijo in sodelovanjem drugih strokovnjakov iz 
vrst športnih kadrov dosežemo v tem oziru najlepše uspehe.

Razen zgoraj omenjenih dveh hib, ki sta najočitnejši in največji, 
vlada v naših društvih še precej drugih nepravilnih. Slabo delo s 
pionirji, malomaren odnos do gospodarskih in finančnih vprašanj, 
pomanjkanje planskega dela in nezaiteresiranost za izpolnjevanje Ne
kulturnega plana, zapostavljanje gradbene delavnosti, ^zadostno 
vključevanje žene v fizkulturo itd., vse to so problemi, katere m 
rajo društva na svojih skupščinah razčistiti m tudi rešiti, t. J. P 
staviti realne sklepe in plane, ki bodo zagotovili odpravo napak 
uspešnejše delo.

2. t. m. bo TD Ljubljana II. položilo svoj obračun dela

no rmednprvimi društvi v Sloveniji TD Ljubljana II. To društvo 
eno najboljših telovadnih društev v državi in je svoje uspehe 

sealo prav zaradi pravilnih odnosov in dobrega sodelovanja z aktivi 
množenimi organizacijami ter vsled dobrega * načrtnega f * 

vno-tehničnega ter organizacijskega dela. Zato se bodo marsikate 
uštva lahko po tem društvu ne samo zgledovala, ampak tudi učila 
konkretnih pozitivnih primerih dela.
Da je društvo doseglo prvo mesto v državi, so vzrok uspehi na 

;h področjih dela. Tako je društvo v enem letu dvignilo število 
>jih članov in pripadnikov od 756 na 1250 ter je s tem številčno 
o naimočnejših društev v državi. Na letošnjem spomladanskem 
osu je sodelovalo 1016 članov, za fizkulturni znak pa tekmuje ve
la članstva, znak jih je osvojilo 548. Poleg tega je društvo izvedlo 
e akademiji ter 28. maja v počastitev kongresa Zveze sindikatov 
ivenije svoj društveni nastop, na katerem je sodelovalo preko 500 
uštvenih pripadnikov.

Društvo se je razen tega s svojimi člani udeležilo vseh tekem 
v vajah na orodju, kjer <so posamezniki in vrste dosegli lepe uspehe. 
Poleg tega je društvo v svojem tečaju vzgojilo 5 novih prednjakov 
in 4 prednjakinje III. razreda ter 5 pripravnikov in prav toliko pri
pravnic. Razen omenjenih tečajnikov je društvo poslalo v vse repu
bliške in zvezne tečaje svoje člane ter si je na ta način v enem 
letu usposobilo lepo število mladih vaditeljev, ki že uspešno oprav
ljajo svoje delo.

Tudi pionirjem je društvo polagalo veliko pozornost. V poletnih 
mesecih je društvo izvedlo dva izleta, in sicer enega na Vrhniko, 
enega pa v Bizovik. Oba izleta sta bila združena z nastopom, v Bizo
viku je šel čisti dobiček prireditve za gradnjo zadružnega doma. 
Avgusta je društvo izvedlo v Vevčah »Dan fizkulture na vodi« s 77 
udeleženci.

Društvo pa ni vzgledno samo pri svojem strokovnem delu, ampak 
tudi drugod. Društvo ima 123 naročnikov »Poleta« in precej- naroč
nikov na ostalo fizkulturno časopisje. V društvu je tudi strokovna 
knjižnica, ki se še izpopolnjuje. Vsi prostori so higiensko urejeni, 
orodje je vedno v uporabnem stanju. Precej orodja je društvo po
darilo ostalim društvom, ki jim primanjkuje telovadnega orodja.

Tudi v gospodarskem in finančnem oziru je omenjeno društvo, 
lahko rečemo, vzgledno. Na fizkulturnih objektih je članstvo opravilo 
3379 prostovoljnih delovnih ur, in to na svojem telovadišču ter na 
igriščih Cankarjevega doma, Tobačne tovarne, Kliničnih bolnišnic ter 
na Koleziji, Vitrancu itd. Članarina je pobrana skoraj 100%. Stati
stika in evidenca se vodi in pošilja na višje forume točno in vestno. 
Društvo ima tudi svojoročno lekarno, do skupščine pa bodo zdrav
niško pregledani vsi člani.

To je samo nekaj številk iz bilance dela našega najboljšega telo
vadnega društva. Seveda se društvo ne bo zadovoljilo s svojimi 
uspehi, ampak bo v prihodnjem letu storilo še več ter tudi odpravilo 
vse napake in pomanjkljivosti, ki so doslej zavirale večji napredek. 
S tem bo društvo dalo tudi ostalim organizacijam vzgled in pobudo 
za intenzivnejše delo v prihodnjem letu, kar morajo v osnovi že na
kazati letošnje letne skupščine naših telovadnih društev.

Stran 2
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Planiranje je osnova vsakega deta, zato tudi naše fizkultume orga
nizacije planirajo in načrtno izvršujejo svoje naloge.

Fizkultnrna zveza Slovenije je tekom preteklega, 1948. leta, v glavnem 
izvajala sklepe III. Kongresa Fizkulturno zveze Jugoslavije, ki predstavlja 
važen mejnik v delu naših organizacij.

V preteklem letu je število fizkulturnih organizacij zelo naraslo. V za
četku preteklega leta je bilo v Slovenija 146 fizkulturnih društev in 138 
aktivov s 2II.S43 fizkultnrniki. na koncu pa 193 telovadnih društev z 12.979 
člani in 11.226 pripadniki, 38 športnih društev s 5286 člani, 40 planinskih 
društev s 15.754 člani in 247 strelskih družin z 8200 člani. To pomeni, 
da je imela Fizkulturna zveza Slovenije v začetku letošnjega leta 518 osnov, 
nih organizacij s 53.359 člani in pripadniki. Ustanovljene so bile Telo
vadna, Planinska in Strelska zveza Slovenije ter 9 športnih zvez in ta 
nova organizacijska oblika fizkulturnega gibanja je mnogo bližja našemu 
delovnemu ljudstvu. Veliki uspehi so bili doseženi v širjenju in kvalitet
nemu dvigu fizkulture in športa, zaključena je decentralizacija obstoječih 
fizkulturnih organizacij in vse to dokazuje, da se peča s fizkulturo vedno 
več delovnih ljudi.

Toda poleg uspehov so bili zabeleženi tudi neuspehi in slabosti. Po 
formiranju sestavnih organizacij se je aktiviralo doslej mnogo pasivnih' 
Strokovnjakov. Nekateri izmed teh so zavestno ali podzavestno vnašali za
starele in škodljive oblike dela in pojmovanja v naše fizkultume organi
zacije. Prav tako je bilo v dosedanjem d-elu premalo storjenega v smeri 
aktivnega vključevanja in uveljavljanja kmečke in delavske mladine. Ta 
napaka se odraža predvsem v nekaterih predelih kot na Primorskem in 
Dolenjskem.

Na osnovi teh izkušenj se je Fizkul turna zveza Slovenije obvezala 
da bo letos razvila veliko večjo aktivnost pa vasi in med delavci, da bo 
okrepila politično vzgojno delo v svojih organizacijah in borbo proti tujim 
in sovražnim pojavom, in da ho vnesla zdrav duh v športne organizacije 
in planinstvo, ki bo usmerjeno bolj v smeri predvojaške vzgoje nego 
doslej.

Naše ©foveze
Ko je Fizkulturna zveza Slovenije pla

nirala in sprejemala obveze za letos, je 
sprejela med drugimi tudi naslednje na
loge:

»Telovadna zveza mora postati široka 
organizacija, ki bo preko svojih društev 
dajala predvsem naši mladini in pionir
jem široke možnosti fizične vzgoje. Po
sebno telovadnim društvom na jmdeželju 
bo posvečala več pozornosti. To velja po
sebno za Primorsko in Dolenjsko, kjer 
ni tradicij niti materialnih osnov.

Fizkulturna zveza bo morala posvetiti 
veliko jiozornost utrjevanju športnih zvez 
in kvalitetnemu razvoju športov, kakor 
tudi njihovi razširitvi v množičnost Raz
vijati bomo pričeli rokomet., keglanje in 
lioekey na travi. Sabljanje, drsanje in 
hockey na ledu bomo razširili tudi v 
kraje izven Ljubljani, začeli pa bomo 
tudi s hitrostnim drsanjem. Od Ljudske 
tehnike bomo prevzeli kajak in veslanje.

Fizkulturna zveza Slovenije je določila 
za leto 1949. večji plan izgradnje fizkul
turnih objektov. V okviru investicij re
publiškega značaja so bila določena na
slednja gradbena dela: garderoba na no
vem nogometnem stadionu v Ljubljani 
(1,200.000 din), garderobe na športnem 
stadionu v Kranju (800.000 din), provi- 
zorij za razne fizkultume tečaje v Ljub
ljani (800.000 din).

S krediti, ki jih da na razpolago glav
ni odbor Zveze sindikatov, izvršni odbor 
OF in drugi (a večina del se naj bi iz
vršila s prostovoljnim delom), je bila 
zamišljena izgradnja mnogih fizkulturnih 
objektov republiškega značaja, kot nova 
strelišča, smučarske vzpenjače, skakalni
ce, plavališča, igrišča zn športne igre in 
planinski domovi.

Kaj smo teegli
Množično in kvalitetno, kakor tudi v 

organizaciji množičnih prireditev je fiz
kulturna organizacija v LRS po drugem 
Kongresu FISAJ-a znatno napredovala. 
Danes lina 612 osnovnih organizacij, v 
katerih je 79.712 članov.

Kljub temu, da smo zabeležili lep raz
voj, pa je bilo če mnogo slabosti in na
pak. Premalo se je razvijalo fizkulturno 
gibanje na naši vasi, premalo Je bilo 
ustanovljenih telovadnih društev in vo
dov, ki bi vključevali kmečko mladino —

rez dosežen z 91,6 %. Vštetih je tudi 17 
neregistriranih društev. Primorska oblast 
je planirala za prvo polletje 34 društev, 
registriranih je bilo 32 ali 94 %, ljub
ljanska oblast planirala 123,. registrirOila 
126, Ljubljana mesto planiralo 13 (reg. 
11), mariborska oblast 78 % (reg. 59 ali 
75 %). Plan jiripadnikov je doslej izpol
njen s 66,12 %, članov pa s 96,49 %.

Na telovadna društva vezanih športnih 
sekcij je 82, od teh je največ smučarskih. 
Na vseli zletih in množičnih prireditvah 
Je sodelovalo 13.364 članov in pripadni
kov, gledalcev pa je bilo okrog 30.000. 
Prijavilo se je 13-279 tekmovalcev za fiz
kulturni znak.

Na pomladanskem erossu je sodelovalo 
106.881 tekmovalcev. (Planiranih 100.000 — 
presežek 6-881 ali 6%.)

V Titovi štafeti je sodelovalo 20.103 te
kačev, -pretekli so 4.170 km.

Planiranih je bilo 12 tečajev za. vodnike 
splošne telesne vzgoje s 510 tečajniki, iz
vedeno pa je bilo 9 tečajev (75%) s 150 
tečajniki (29%). Bili so tudi trije smu
čarski tečaji in en plavalni tečaj z 49 te
čajniki.

Planinska »veza 
Slovenije

Od planirah 45 društev in 17.000 članov 
je bilo doseženih 43 društev (95 %) in 
16.149 članov (94 %).

V primorski oblasti je bilo planiranih 
10 društev in ustanovljenih 10 ali 100 %. 
Plan članov je izpolnjen z 89 %. Ljub
ljanska oblast je plan društev izpolnila 
z 91 %, a plan članov s96 %. Ljubljana 
mesto je izpolnilo plan društev s 100 % 
in plan članov z 99 %. medtem ko je ma
riborska oblast izpolnila plan društev s 
100 % in plan članov z 90 %.

Planirana sto bila dva alpinistična ta
bora s 40 udeleženci, izvršen pa en tečaj 
(50%) s 7 udeleženci (17%). Planirani 
zvezni instruktoirski planinski tečaj ni bil 
izveden.

Strelska »veza Slovenije
Prvenstvena nalogo Strelske zveze Slo

venije je bila utrditev okrajnih in mest
nih odborov. Planiranih je bilo 448 strel
skih družin, prijavljenih pa je doslej 
275 (69 %). Plan vpisov je dosežen z 91 %. 
Primorska oblast jo plan strelskih dru- 
61n izpolnila z 18 %, ljubljanska s 56 %, 

"mariborske, s 30 % in Ljubljana mesto 
8 56%. Plan vpisov Je primorska oblast

V Zgornji Šiški bo kmalu dokončan nov fizkulturni dom

predvsem na Primorskem. NI se posve- 
til o dovolj pozornosti ustanavljanju novih 
aktivov v tovarnah in ustanovah, preko 
katerih naj bi začela svojo fizkulturno 
dejavnost predvsem delavska mladina. 
Tudi tekmovanje za fizkulturni znak ni 
postalo stalna oblika našega dela, temveč 
je v veliki meri ohranilo svoj kampanj
ski značaj. Osnovne fizkultume organi
zacije se niso v zadostni meri borile za 
izpolnitev plana lokalnih gradenj niti za 
popolno izpolnitev piana dohodkov. Ce
lotni plani lokalnih gradenj so bili pre
puščeni samoinieiativi terena. Sestavne 
organizacije so deloma izpreminjale ko
ledar prireditev, kar je motilo izvedbo 
ostalih in koordinacijo med njimi.

Telovadna »veza 
Slovenije

Ustanovljeno je bilo 229 novih telovad
nih društev (planirano 250). .Plan je to-

izpolnils z 41 %, ljubljanska a 102%, 
mariborska t 90 % in Ljubljana mesto e
73 %■

Planiranih je bilo 6 tečajev za okrajne 
sekretarje _ in inštruktorje, prirejeni pa 
so bili trije tečaji (1 zvezni, 1 republi
ški za 14 okrajev, in 1 skupni trening). 
Plan je izpolnjen e 50%.

V planu je določena Izgradnja 102 stre
lišča za tekmovanja okrajnega in tri 
strelišča za tekmovanja zveznega značaja. 
Ta plan gradenj je dosežen z 91 %.

Smučarska »veza 
Slovenije

Planirano je bilo 107 sekcij s 4.500 čla
ni. Registriranih je 66 sekcij in dva klu
ba *U 61,7 %, Plan članov je dosežen s 
56 %; Mariborska oblast je plan usta
navljanja sekcij dosegla z 02%, primor
ska s 57 %, ljubljanska oblast s 64 % jn

Ljubljana mesto s 66 %. Plan članov je 
v mariborski oblasti izpolnjen s 56 %, 
primorski z 48 %, ljubljanski s 56 % in 
Ljubljana mesto s 60%.

Planiranih je bilo 18 tečajev s 302 ude
leženci, bilo i» je 6 tečajev (33 %) s 185 
udeleženci (61 %).

Nogometna »veza 
* Slovenije

Naloga NZS v tem letu je bila raz
širitev organizacije z ustanovitvijo novih 
klubov in sekcij predvsem v zaostalih 
predelih kot so Dolenjska, Primorska in 
Prekmurje. V celoti je bilo planiranih 
120 klubov ln sekcij, plen je izpolnjen 
s 63,2 %, plan članov pa s 100 %. Primor
ska oblast je plan sekcij dosegla s 74 %, 
ljubljanska 9 77 %, mariborska s 40 % in 
Ljubljana mesto z 62 %.

Plan članov je primorska oblast izpol
nila z 88 %, ljubljanska s 109 %, mari
borska z 80 % in Ljubljane mesto z 68 %.

Planirani so bili trije tečaji za nogo
metne instrulctoije z 80 tečajniki, osem 
tečajev za nogometna sodnike in za zvez
ni tečaj v Beogradu je bilo določenih 10 
tečajnikov. Tečaji za nogometne inštruk
torje niso bili izvedeni. Končani so trije 
tečaji za nogometne sodnike s 30 tečajni
ki (40 %). Zamišljeno je bilo popravilo 
oz. gradnja 43 nogometnih igrišč. V delu 
jih je 60. Koledar tekmovanja v koordi
naciji z zveznim koledarjem Je bil iz
polnjen 100 %.

Atletska »veza Slovenije
Naloga zveze Je bila razviti atletiko 

v predelili, ki zaostajajo za drugimi, ter 
jo dvigniti na višjo kvalitetno raven. 
Okrepili so se pa samo centri, v katerih 
je bila dosežena tudi boljša kvaliteta,

Namizno-teniška zveza 
Slovenije

Planiranih je bilo 41, prijavljenih j® 
33 sekcij ali 80 %. Članov je bilo plani
ranih 650. doseženih pa 514 ali 78 %■ V 
primorski oblasti je 5 sekcij s 35 člani, 
v ljubljanski 11 sekcij z 215 člani, v 
Ljubljani mestu 8 sekcij z 88 člani, y 
mariborski oblasti 9 sekcij s 176 člani-

Odbor za konjski šport
OdboT za konjski šport je prevzel na

logo, organizirati 11 sekcij in klubov s 
750 člani. Danes obstaja 9 sekcij — 81 % 
plansko naloge — s skupnim številom 
682 članov — 91 %. Sekcije še niso usta
novljene v Po novica h in Mengšu, kakor 
določa plan. Planiranih je tudi 6 teča
jev s 165 udeleženci. Dejansko je bilo 
6 splošnih jahalnih tečajev z 72 udele
ženci. S tem je plan 'kadra dosežen s 
43 %. Popravljeni so hipodromi v Lju
tomeru, Krškem in. Št. Jerice j n.

Odbor za težko atletiko
Odbor je prevzel obvezo, da bo orga

niziral 20 sekcij. Plancke naloge je od
bor zelo uspešno rešil, ker je doslej or
ganiziral 19 boksarskih sekcij, 3 sekcije 
za rokoborbo, 2 sekciji za dviganje uteži 
— skupaj 24 sekcij ali 120 %. V boksu 
so največ ji uspehi doseženi v mariborski 
oblasti (7 sekcij, 117 članov). V rokoborbi 
so najboljši rezultati v Ljubljani (3 sek
cije, 32 članov) ter v dviganju uteži 
Ljubljana mesto, ki je po številu članov 
boljša od mariborske oblasti. Po plenu 
še niso ustanovljene sekcije v Zagorju, 
Hratniku, Kranju, Novem mestu, Breži
cah in Tržiču. Plan članov Je dosežen 
z 69,7 %. Tečajev ni bilo, plan objektov 
in rekvizitov ni izvrčci>.

Z Izgradnjo modernega plavalnega bazena v Koleziji bodo v Ljubljani 
ustvarjeni vsi pogoji za kvaliteten dvig plavalnega športa

medtem ko najvažnejša naloga — atletika 
mora prodreti v naše vasi — ni bila iz
polnjena. .Plan ustanavljanja sekcij je 
bil dosežen s 56 %, plan članov pa s 85,4 
odstotka. Primorska oblast je plan sekcij 
izpolnila s 50 %, mariborska z 39 %, ljub
ljanska. s 53 % in Ljubljana mesto z 90 
odstotki. V Ljubljani je bil ustanovljen 
1 klub. Plan članov Je primorska oblast 
izpolnila s 60 %, ljubljanska s 86 %, ma
riborska z 59 % in Ljubljana mesto s 
140 %.

V planu so bili določeni trije tečaji 
e 40 tečajniki. Tečajev ni bilo. Plan gra
denj je določal izgradnjo 45 igrišč, gradi 
se jih pa samo pet ali 11 % določenega 
plana.

Plavalna zveza Slovenije
Plavalna zveza Slovenije se je obvezala 

organizirati 15 sekcij s 436 člani. Plan 
sekcij je izpolnjen 100 %, dočim je doslej 
vpisanih 345 članov ali 80 %. Po planu 
je določenih 45 tečajev z 290 tečajniki, 
za inštruktorje pa 5 tečajev. Bilo so samo 
4 tečaji ali 8-8 %.

Kolesarska zveza 
Slovenije

Po planu je bilo določenih 45 registri
ranih sekcij in klubov s 1000 Mani. Plan
ske naloge so izpolnjene z 31% (14 regi- 
triranih sekcij in 389 članov). ?a crossu 
je sodelovalo 220 članov — planiranih 120 
članov (180%). Planirani so bili 3 tečaji 
s 70 tečajniki. Bil pa je samo 1 točaj — 
sodniški (33 %) s 15 tečajniki (21,2 %).

Zveza športnih iger
Zveza obsega naslednje panoge: odbojko, 

košarko in rokomet. Planiranih je bilo 
5 klubov in 49 sekcij, doslej pa sta pri
javljena 2 kluba (40%) in 40 sekcij (81%). 
Planiranih . je 1000 članov, registriranih 
pa je 1414 ali 88 %. V košarki sta plani
rana dva kluba in 7 sekcij, obstaja pa 10 
sekcij (111 %). Od planiranih 400 članov 
je registriranih 808 ali 77%, V odbojki 
sta bila planirana 2 kluba in 33 sekcij. 
Planska naloga je 100 % izpolnjena v 
organizaciji klubov, dočim je osnovanih 
24 sekcij ali 72 %. Od planiranih 1000 čla
nov je registriranih 953 ali 95 %. V roko
metu je planiran 1 klub ln 9 sekcij. Se
daj obstaja 6 sekcij (66% plana) in 200 
članov (76 % planaj.

Planirano je bilo 5 odbojkaških teča
jev s 75 udeleženci. Doslej je bilo 9 teča
jev (180 %) s 50 udeleženci (66 %). V ko
šarki so bili določeni 3 tečaji s 35 ude
leženci, končalo pa se je 11 točajev (366 
odstotkov) s 50 tečajniki (142 % plana). V 
rokometu je bil plan tečajev izpolnjen 
100 %.

Teniška zveza Slovenije
Naši teniserjl so se obvezali, da bodo 

organizirali 33 sekcij s 1300 člani. Do
slej so jih organizirali 14 (42%). regi- 
triranih pa je bilo 1569 članov ali 120,6,%.

Odbor za umetno 
drsanje

Naši umetni drsalci so se obvezali, da 
bodo osnovali 11 novih sekcij s 300 čla
ni. Dosedaj so osnovali 9 sekcij ali 81% 
in registrirali 250 članov ali 83 %. Sek
cije 60 v Mariboru, Celju, Kranju, Je
senicah, Brežicah, Murski Soboti in 
Ljubljani. Ustanoviti pa se mora šo sek
cija v Novem mestu.

Odbor *m hockeij na
Hoekeysti so planirali 10 sekcij z 200 

člani. Dosedaj je registriranih 7 sekcij 
ali 80% in 135 članov a,li 68%.

Odbor za veslanje
Osnovna naloga odbora za veslanje v 

tem letu je bila ustanovitev novih ve
slaških sekcij povsod tam, kjer so te
renski pogoji, pred vem pa dvigniti ve
slaški špoirt v Ljubljani na višjo kvali
tetno raven in dobiti iz že obstoječih 
veslaških klubov inštruktorje za vesla
nje. Predvsem j e po vz -očala veliko skrb 
pridobitev lokalne proizvodnje za grad
njo lastnih Čolnov. Veslači so se ‘obve
zali, da bodo osnovali 8 sekcij in pri
dobili 400 članov. Doslej so osnovali 2 
sekciji (25 % plana) ter regisfcriraili 200 
članov (50 % plana;.

Odbor za kegljanje
Kegljaš! so imeli velike uspehe v iz

polnitvi svojih planskih obvez.' Planira
nih je bilo 9 sekcij — ustanovljenih pa 
13. s čimer je plan dosežen s 144 %. 
Planiranih je 400 članov, registriranih 
498, kar pomeni, d» je plan presežen za 
24,5 %.

Plan gradenj
V prvem polletju tega ;eta ni bilo v 

naši republiki večjih del na. raznih fiz
kulturnih objektih, kej so krediti priha
jali šele maja in junija, Večina del se je 
izvedla s prostovoljno delovno silo fiz- 
kulturnikov m frontovcev Po planu za 
rr Im9 b,Me moralo » Sloveniji zgra- diti 606 objektov. V prvem polletju ie 
bilo dograjenih 100 objektov (17% pla
na.). Dograjeno je bilo 13 nogometnih 
igrišč (33 %), 2 igrišči za košarko (5 %), 
4‘ igrišč za odbojko 09 %), 4 atletska 
tokališča (8%), 18 telovadišč (39%), j 
tizkulturni dom (5%), 3 planinski do
movi (20 %), 6 smučarskih skakalnic (22 
odstotkov), 2 plavališči (14 %), 4 stre
lišča (6 %). Planirano je tudi 27 igrišč 
za tenis ter 2 specialne tekmovalne pro
ge, toda v prvem polletju so dela na 
teh objektih še niso začela.

V drugem polletju so dela na fizkul
turnih objektih zaživela v vseh krajih 
Slovenije in rezultati bodo verjetno- ve
liko boljši kakor v prvem polletju.

Gostovanje namiznoteniških igralcev Subotice v Avstriji

NAJBOLJŠI IGRALEC JE BIL VILIM HARANGOZO
Uspehom, ki so jih dosegli v zadnjem času jugoslovanski namizno

teniški igralci se pridružujejo novi, ki so prav tako mednarodne 
vrednosti. Najboljši igralci iz Subotice so pred nedavnim odpotovali 
na gostovanje po Avstriji. Najprej so premagali reprezentanco Graza 
s 5:3, ženske s 5:1, v drugem važnejšem srečanju pa so premagali 
najboljše igralce iz Dunaja, med katerimi je tudi avstrijski prvak 
Bednaf. Tudi v teh igrah se je ponovno odlikoval naš državni prvak 
Vilim Harangozo, ki je bil v vseh igrah zmagovalec.

SUBOTICA : DUNAJ 5:2
Gabrič : Rusak 2:0, V. Harangozo : 

Bedna? 2:0, T, Harangozo : Just 2:1, 
V. Harangozo : Rusak 2:0, Bedna? : 
T. Harangozo 2:0, Just : Gabrič 2:0, 
V. Harangozo : Just 2:0.

Po tem dvoboju so jugoslovanski 
tekmovalci odpotovali v Mattersburg in 
Gradišče, kjer so prav tako dokazali 
visoko vrednost jugoslovanskega na
miznega tenisa in zmagali v vseh šti
rinajstih igrah.

Največji uspeh pa so dosegli Jugo
slovani na velikem mednarodnem tur
nirju na Dunaju, kjer je nastopilo 
preko 400 igralcev, Pričakovati je bilo,

da se bo avstrijski prvak Bedna? od
dolžil našemu mojstru Vilimu Haran- 
gozu za nedavni poraz, ki ga je doži
vel v dvoboju Subotica : Dunaj. Toda 
tudi tokrat sta prišli do izraza pre
moč in sposobnost Jugoslovana, ki je 
v finalu ponovno premagal Bednafa 's 
3:1. V tekmovanju moških »arov sta 
bila zmagovalca brata Harangozo, ki 
sta v izredno lepi in naporni igri pre
magala avstrijsko državno dvojico 

'Just 4 Bedna? s 3:1. Na turnirju so 
tekmovali tudi mladinci in tudi tu so 
naši Igralci uveljavili svoje znanje, 
saj sta se srečala v finalni Igri po
sameznikov kar dva Jugoslovana Ga

brič in Bajič, ki sta tudi v tekmova
nju mladinskih dvojic osvojila prvo 
mesto. Tekmovanje žensk pa je poka
zalo, da so Avstrijke močnejše in bolj
še. Prltzi je premagala Čovičevo s 3:0, 
v igri ženskih dvojic pa sta morali 
Jugoslovanki Covič-Temunovič po pe
tih nizih predati igro avstrijskemu 
paru Pritzi-Wurzel, Tudi v igri meša
nih dvojic je bil uspešen avstrijski par 
Bedna?-Pritzi, ki je v finalni igri pre
magal našo mešano dvojico Vilim Ha- 
rangozo-Covič s 3:1.

Iz Ptujske gimnazije
Pretekli teden je bil na ptujski 

gimnaziji ustanovni občni zbor fizkul
turnega aktiva. Po oficielni otvoritvi 
je bil pregled dela in uspehov, ki so 
jih dosegli fizkulturniki ptujske gim
nazije.

Za fizkulturni znak tekmuje na 
ptujski gimnaziji približno 80% dija
kov. Precej mladincev in mladink je 
že izpolnilo vse norme in značke jim 
bodo v kratkem podeljene na telovad
ni akademiji. Doslej je bilo osvojenih 
31 mladinskih, 3 bronaste, 10 srebrnih 
in 5 zlatih značk. Vse norme pa je 
Izpolnilo tudi 326 pionirjev. Toda tudi 
športne sekcije so precej delavne. Od
likujejo se posebno odbojkašl, ki so 
pokazali viden napredek in si začeli 
graditi tudi svoje igrišče. V gradnji 
Pa je tudi igrišče za košarko, tekali- 
šče in jame za skoke. Prihodnje dni 
se bodo začela tekmovanja v vseh 
športnih panogah med posameznimi 
razredi.

Zelo aktiven je tudi šahovski kro
žek, v katerega je včlanjenih mnogo 
mladincev. V vrstah gimnazijskih ša- 
histov je mladinski prvak Slovenije 
Podkrajšek Janez.

Pregled fizkulturnega dela na ptuj
ski gimnaziji je ugotovil, da bo ptuj- ’ 
ska gimnazija kmalu stopila v vrstci 
najboljših y Sloveniji.



PJLDOMDVINI
Hrvatska

PULJ — V organizaciji Atletske zveze 
Hrvatske je M1q v Pulju veliko atlet
sko tekmovanje, na katerem so kot gostje 
nastopili ŠD Zagreb in nekaj atletov 
Partizana iz Beograda. Mladinci in mla
dinke Železniškega tehnikama iz Pulja 
so v zadnjem času zelo dvignili atle
tiko v Pulju in so z lastnimi sredstvi 
zgradili moderen stadion za razne šport
ne panoge. Na atletskem tekmovanju v 
Pulju je sodelovalo okrog 250 atletov In 
atletinj, ki so dosegli kljub slabemu te
renu dobre rezultate. Najboljši rezultati 
s,o naslednji: 100 m: Turkalj (Zagreb) 
11.2, 800 m: Ceraj (P) 1:58 9, 1500 m: Ara- 
čina (P) 4:57.0, kopje: Berec (Z) 00.12, 
disk: Ivekovič (Z) 10.39.

ZAGREB — V šestem kolu rokometne
ga prvenstva LR Hrvatske ni bilo večjih 
presenečenj Dinamo jo ostal še vedno 
nepremagan. — Rezultati: Milieionar :
Lokomotiva 8:7, Zagreb : Sloboda (Va
raždin! 8:5, Tekstilec, (Osijek) : Virovl- 
tiea 5:2, Jedinstvo (Petrinje) : čako- 
VRO 3:7, Belje : Virovitica 1:19. Na lest
vici je na prvem me: tu Dinamo s IG 
*očkami, 2. Zagreb 12 točk, 3. Loko
motiva 12 itd.

V tekmovanju ženskih ekip so v zad
njem kolu bili doseženi naslednji rezul
tati: Jedinstvo (Petrinja) : Kožarao (Va
raždin) 0:2. V ženskem prvenstvu je na 
čelu tablice Zagreb s 7 točkami, 2, Split
7 točk, 3. Dinamo 4 točke itd.

SPLIT — V jesenskem crossu so na.i- 
elabši rezultati v dalmatinski oblasti- 
Dosedaj je v jesenskem crossu sodelova
lo v vsej Dalmaciji samo 250 fizknltur- 
nikov. Fizkulturniki Dalmacije so se ob
vezali, da bo v jesenskem crossu sodelo
valo 22.000 tekmovalcev. Obvezo mešta 
Splita je bila 7000 tekmovalcev. Doslej 
v Splitu ni bil ustanovljen niti priprav
ljalni odbor za jesenski cross. Podobno 
stanje je v vseh večjih krajih Dalmacije.

ZAGREB — Jesenski cross se je kon
čal v vseh rajonih mesta Zagreba. Vsi 
so prekoračili svoje obveze in. je bilo v 
samem Zagrebu več kot 39.006 tekmoval
cev. V tem tednu so se končali tudi kva
litetni orossi in cross zmagovalcev.

ZAGREB — Tekmovanje industrijskih 
kombinatov LR Hrvatske je končano. 
Tekmovanje le trajalo tri mesece in je 
sodelovalo 45 industrijskih podjetij. Čla
ni kolektivov — dobri fizkulturniki — 
so tekmovali v atletiki, telovadbi, stre
ljanju, nogometu, odbojki in vlečenju 
vrvi- Skupno je sodelovalo 7090 tekmo
valcev in tekmovalk. V finale je prišlo
8 kombinatov. Prvenstvo se je končalo 
s telovadni,,, peterobojem. Prvo mesto v 
moških in ženskih ekipah je zasedel ko
lektiv tovarne Dugaresa. Druga podjetja 
so se plasirala v naslednjem vrstnem 
redu: Belje, Rade Končar, kombinat 
Borovo, gozdna industrija Djnrdjevac, 
ladjedelnica Šibenik, železniška delavni
ca Zagreb in rudniki v Ivanjcu.

ZAGREB — V Zagrebu se je začelo 
ekipno prvenstvo Hrvatske v sabljanju- 
V prvi tekmi je Nap rij ed premagal Lo- 
fcotmotivo z 2:1. Člani Naprijeda so bili 
boljši v floretu in meču, dočim so bili 
člani Lokomotive boljši v sablji. Naj
boljši sabljači Zagreba, člani prvaka Mla
dosti, so zapu,stili svoj klub iti prešli v 
Naprijed in Lokomotivo, da bi oživeli 
sabljaške sekcije v teh novih društvih.

Srbija
BEOGRAD — Srbski atleti so letos do

segli izredno dobre rezultate v atletiki. 
Skoraj na vsakem tekmovanju so dosegli 
nove rekorde. Najboljši rezultati so bili 
n Jtoaitbem .tekmovanju, na katerem je 
sodelovalo 18 moških in 15 ženskih ekip. 
Letos je bilo izboljšanih 40 republiških 
rekordov, 3 pa Izenačeni. Najboljši atleti 
LR Srbije v posameznih disciplinah so 
bili v tem letu: Jovančič (CZ) na 100 m 
— 10.8, na 200 m Jovančič (CZ) 22.0, na 
400 m: Lukač (CZ) 51-1, na 80o m: Mi- 
kuška (Sp) 1:56.7, na 1500 m: Mikuska 
(Sp) 3:57.6, na 5000 m: Ilič (CZ) 15:12.4, 
na 10.000 m: Jovanovič (CZ) 33:1174, na 
110 m zapreke: lurkovič (Sp) 15 5, 400 
metrov zapreke: Kujundžič (Sp) 57.3,
krogla: šarčevjč (J) 15.35, disk: K mla
ji-- (NS) 43.77, kladivo: Radič (Dp.) 43.37, 
kopje: Djordjevič (CZ) 52.74, daljina: 
Popov (C.Z) .6.78, višina: živkovič (CZ) 
182, troskok: Rajčič (Sp) 14.25, palica: 
Milakov (J) 3-90. 4 X 10IT m (CZ) 42.8, 
4 X400: (Crvena zvezda) 3:23.0.

BEOGRAD — Na atletskem prvenstvu 
be-ograjske univerze so sodelovali štu
denti vseh fakultet in visokih šol. Kljub 
slabemu in hladnemu vremenu so bili 
doseženi dobri rezultati, med drugimi 
tudi 8 novih univerzitetnih rekordov. Na 
100 m je Pecelj dosegel univerzitetni re
kord v času 11.1, na 200 m Pecelj 23.2, 
na 5000 m Genčič 16:19-4, palica Bulič 333. 
daljina — ženske Ivanova 4.57. krogla: 
Pejičeva 9.50 ter v disku Skrbinšek 
26.76 m.

Bosna ln Hercegovina
BRČKO - v Brčkem Je bilo ekipno 

prvenstvo Bosne in Hercegovine v ke
gljanju za leto 1949, Na tekmovanju so 
bili doseženi naslednji rezultati: Želez
ničar (S) : Rudar (K) 169:169, Proleter 
(B) : Železničar (B) 177:170, Romunija (S) 
: Velež 11) 193:148, Romanija (S) : Že
lezničar (B) 217:159, Rudar (KV : Velež 
(M) 182:142, Itomanija (S) : Rudar (K) 
210:152, železničar (S) : Proleter (B) 241: 
200, Železničar (S) : Železničar (B) 216: 
173, Proleter (B) : Velež (M) 227:211, Pro
leter (B) : Romanija (S) 231:190, Velež 
(M) : Železničar (S) l»6:l7a, Proleter (B) 
: Rudar (K) 228:202, Velez (M) : želez
ničar (B) 184:142 in Železničar (S) : Ro
manija (S) 240:219. — Prvak je Proleter.

SARAJEVO - Tudi v Sarajevu ni bila 
izvedena pravilna organizacija jesenske
ga crossa. Posamezni klubi in društva 
so posvetili tekmovanju premalo pozor
nosti. Doslej je v Sarajevu sodelovalo 
p,ri je®emskem crossu 2800 tekmovalcev 
in tekmovalk ter 1300 pionirjev-

SLOVENSKI ATLETI
SO ZAKLJUČILI ATLETSKO SEZONO

Atletska sezona Je v glavnem zaključena in lahko smatramo 
tablice desetorice najboljših atletov Slovenije za leto 1949 kot končno- 
veljavne. Iz njih je najbolje razvidno prvo, koliko je v pretekli se
zoni atletika v Sloveniji napredovala, in drugo, kje so še šibke točke, 
t. j. discipline, katerim bomo morali prihodnje leto posvetiti naj
večjo pozornost. Prva taka šibka točka je prav gotovo

SPRINT
Predvsem lahko ugotovimo nestalno 

formo naših šprinterjev in to zlasti 
na najkrajši sprinterski progi —100 m. 
Povpreček je sicer boljši od lanskega, 
vendar pa so nekateri rezultati ne
realni. Honjec in Rožman sta bila v 
formi samo v začetku sezone. Dolenc, 
ki je od vseh prav gotovo najbolj 
nadarjen, je v sredi sezone prenehal 
trenirati in si ne moremo ustvariti 
prave predstave njegove vrednosti. 
Ako se bo resneje oprijel treninga 
in predvsem popravil stil, lahko 'v 
prihodnji sezoni od njega še mnogo 
pričakujemo. Hrovatin je bil v formi 
zelo nestalen. Rezultat Hvale sicer ni 
baš realen, vendar lahko računamo, 
da bo še znatno napredoval. Poleg 
Levteka je edini mladinec v tablici. 
Proti koncu sezone se je naglo po
pravil Ognjanovič. Ako bo hotel še 
dalje napredovati, bo moral znatno 
popraviti stil. Ostali so bili v glav
nem izenačeni.

Na 200 m je povpreček slabši od 
lanskega. Izrazitega 200 metraša še 
nimamo. Verjetno bo to v prihodno
sti Dolenc ali Ognjanovič.

Mnogo boljše je stanje v dolgi 
sprinterski progi, to je na

400 m
Razveseljivo je, da Imamo poleg 

starejših v tablici 'predvsem mlade 
atlete, ki še mnogo obetajo — Zu
pančič, Rožman, Kopitar, Wilhelm, 
Alič. Zupančič je od lani napredoval 
za 6 desetink, Rožman za 8, Kopitar 
za 14. Wilhelma in Aliča v lanski 
tablici ni bilo. Zupančič in Kopitar 
sta prav za prav zaprekaša. Rožman 
se je -končno izoblikoval kot štiristo- 
metraš, bil pa je nestalen v formi. 
Wilhelm bi bil lahko mnogo boljši, 
če bi resneje treniral. Starejši — 
Hanc, Ferluga, Oberšek niso speciali
sti, istotako Hrovatin, Kolenc je imel 
premalo nastopov.

800 m
Povpreček mnogo boljši od lanske

ga. Hanc je bil letos izvrsten in lahko 
pričakujemo, da bo v bodoče še 
boljši, kar dokazuje njegov čas v 
štafeti 4 X 800m na H- delu držav
nega prvenstva v Zagrebu, kjer je 
pretekel 810m v izvrstnih 1:54.3!

Tudi »stari« Ferluga je letos zado
voljil. Njegov rezultata je za 1.1 sek. 
boljši od lanskega. Odlikuje se z od
lično tehniko. Oberšek je imel slabo 
sezono, ker se je dvakrat poškodoval 
in je edini v tablici, ki ima slabši 
rezultat od lanskega. Razen od Hanca 
lahko v prihodnji sezoni največ pri
čakujemo od dveh mladincev v tabli
ci — od Mugoše in Barduckega. Oba 
bosta pa morala pridobiti predvsem 
na brzini.

1500 m
je ena od redkih disciplin, kjer je 
povpreček slabši od lanskega. Vendar 
je gornji del tabele boljši. Hanc je 
popravil rezultat za 6 sek., Ferluga 
za 3. Hancov rezultat je po finskih 
tabelah (981 točk) sploh najboljši 
slovenski rezultat in med najboljšimi 
v državi. Oberšek je tudi tu slabši od 
lani. Pač pa sta lepo napredovala 
Mariborčana. Pernat (lani 4:23,7) in 
Kocbek (lani 4:23,4). Odličen je re
zultat Maleta, ki je mladinec in ga 
v lanski tablici ni bilo. Pavčič in 
Kranjc na tej progi nista specialista. 
Njuna proga je

Aii si že poravnal
naročnino !

Tudi Olivieri ni sistematično treniral, 
sicer bi bil lahko mnogo boljši. Čopu 
zapreke niso specialnost, vendar, toda 
če bi se že enkrat ustalil na eni 
disciplini bi bilo najbolje, da bi se 
ravno na zaprekah. Dober je tudi
Gobiev rezultat. Zupančič je neizmer
no boljši na nizkih zaprekah (400m). 
To je prav gotovo proga, ki mu od 
vseh najbolj odgovarja in na kateri 
v državi pravzaprav nima konkurence. 
Tudi na tej zaprekaški progi kvarijo 
povpreček atleti ki niso specialisti in 
in so tekli samo za točke v ligi. Fer
luga, ki je specialnost ravno na tej 
progi, je bil lani boljši, pač pa se 
je močno popravil Kopitar. Olivieri 
bi se z resnejšim treningom lahko 
spustil pod 16,8. Ostali niso speciali
sti, kot je že rečeno.

100 m
11.2 Rožman E
11.3 Dolenc E
11.3 Hrovatin Z. Mb.
11.4 Hohajec KI.
11.4 Hvala KI.
11.4 Ognjenovič E
1.4 Sturm E
11.6 Zupančič KI.
11.6 Levstek E
11.6 Kolenc E 
povpreček 1946 — 11.48

1947 — 11.37
1948 — 11.52
1949 — 11.42

200 m
23.3 Dolenc E
23.4 Rožman E
23.7 Ognjenovič E
23.8 Zupančič KI.
23.9 Oberšek E
23.9 Hrovatin Z Mb.
23.9 Wilhelm Z Lj.
24.1 Kolenc E
24.1 Sturm E
24.3 Petauer KI.

povpreček 1946 — 24.33
1947 — 23.87
1948 — 23.75
1949 — 23.84

400 m
50.3 Zupančič KI.

51.4 Hanc KI.
51.4 Rožman E
51.5 Kopitar KI.
52.3 Oberšek E
52.4 Ferluga KI.
52.8 Wilhelm Z Lj.
53.0 Alič Mil.
53.1 Hrovatin Z Mb.
53.3 Kolenc E 
povpreček 1946 — 54.77

1947 — 52.93
1948 — 52.66
1949 — 52.15 

800 m
1:54.3 Hanc KI.
1:57.4 Ferluga KI.
1:58.6 Oberšek E 
1:59.7 Barducki Z Lj. 
2:01.2 Zupančič KI.
2:02.0 Mugoša E 
2:02.5 Kopitar KI.
2:03.0 Alič Mil.
2:03.4 Pavčič Mil.
2:04.2 Jovan E 
povprečje 1946 — 2:06.8

1947 — 2:02.96
1948 — 2:01.91
1949 — 2:00.63

1500 m
3:55.4 Hanc KI.
4:06.0 Ferluga KI.
4:12.0 Pavčič Mil.
4:12.2 Oberšek E 
4:14.0 Male Z Mb.
4:15.4 Pernat Z Mb.
4:17.2 Kranjc E 
4:17.6 Kocbek Z Mb. 
4:17.9 Šober Z Mb.
4:22.0 Grošelj Z Lj. 
povprečje 1946 — 4:26.32 

' 1947 — 4:19.9
1948 — 4:11.88
1949 — 4:12.97 

5000 m
15:45.0 Pavšič Mil.
15:52.3 Kranjc E 
15:53.5 Štajner KI.

16:23.4 Šober Z Mb.
16:26.4 Kovačič E 
16:29,2 Pernat Z Mb.
16: 39.0 Opaškar Mil. 
16:40.0 Kovač Z Mb. 
16:41.8 Gradišnik Z Mb. 
16:46.2 Vozlič E 
povprečje 1946 — 17:17.14 

1947 — 17:02.28 
1943 — 16:47.92 
1949 — 16:21.68 
10.000 m

33:14.6 Kranjc E 
33:49.0 Štajner KI.
34:12.6 Kovačič E 
34: 35. 4 Kranjc KI. 
35:25.4 Zopeljnik Z Mb. 
35:26.7 Masten Z Mb. 
35:27,4 Gradišnik Z Mb. 
36:35,4 Vozlič E 
povprečje 1946 — 38:04.46

1947 — 36:37.78
1948 — 35:38.22
1949 — 34:58.07

100 z
16.2 Zupančič KI.
16.2 Subelj E
16.8 Olivieri E
17.3 Hohnjec KI:
17.4 Zagorc KI.
18.0 Cop E
18.2 Gobec Z Mb.
19.3 Kunefler KI.
19.4 Kobalj Z Mb.
19.8 Novak E 
povprečje 1946 — 19.70

1947 — 19.05
1948 — 18.11
1949 — 17.86

400 z
55.0 Zupančič Ki.
57.3 Kopitar KI.
58.2 Ferluga KI.
58.5 Olivieri E
60.5 Novak E
61.1 Rožman E
62.1 Žvokelj E
63.8 Pelicon Z Mb.
66.6 Kaboj Z Mb.
68.8 Lončar KI. 
povprečje 1946 — 64.23

1947 — 61.10
1948 — 60.49
1949 — 61.41

PREGLED PLAVALKE SEZONE 1949 V SLOVENIM
Po prireditvah sodeč lahko štejemo letošnjo plavalno sezono med naj

aktivnejšo po osvoboditvi. Poleg »Enotnosti«, ki je član I. zvezne lige, 
je letos sodeloval tudi drugi slovenski predstavnik — mariborski »Polet« 
v II. zvezni plavalni ligi in tako prvič kot celotna ekipa gostoval po osta
lih republikah. Tudi »Prešeren« z Bleda, po jačini tretja plavalna ekipa, 
je letos gostoval izven republike — v Crikvenici. Na samem teritoriju 
LRS je bilo letos 25 plavalnih prireditev, v katerih so tekmovala med se
boj drugorazredna slovenska društva.

5000 m
kjer je tudi napredek znaten. Ako bo 
redno treniral, lahko upamo, da se
bo Pavčič v prihodnji sezoni spustil visen popolnoma od trenutne iniciative 

. Je prav gotovo naš naj- i tlne(ra društva oziroma sekcije.

Slovensko prvenstvoi v plavanju, ki je 
bilo letos v novo odprtem 50 m bazenu 
v Konjicah, je pokazalo precej realno 
sliko v slovenskem plavalnem športu. 

Pokazalo je, da si ustvarjata poleg Ljub
ljane še dva dokaz močna centra — Ma
ribor in Bled — precej močne plavalne 
ekipe, da imajo »Rudar« iz Trbovelj, 
»Udarnik« iz Kranja in »Železničar« iz 
Ljubljane v svojih vrstah nekatere dobre 
posameznike, pokazalo nam je dalje teh
nično zaostalost v nekaterih disciplinah, 
kar velja zlasti za žensko in za hrbtni 
slog na splošno.

Ker smo se že ustavili pri prvenstvu 
Slovenije, moramo predvsem podčrtati 

veliko napako, da letos ni bilo organizi
rano niti mladinsko niti pionirsko prven
stvo Slovenije, ki lii dejansko odkrilo 
skrb društev za tekmovalni naraščaj, kar 
mora biti njihovo osnovno delo.

Pri analizi letošnjih prireditev bi se 
omejil samo še na »dan plavanja«. Kljub 
temu, da zavzema »dan plavanja« vedno 
širši obseg, še vedno ne predstavlja tiste 
osnovne prireditve, ki bi vključevala no
ve tekmovalce v društva, ustvarjala nova 

društva in sekcije ter postala prven
stvena naloga dela po telovadnih društ
vih v poletni sezoni. »Dan plavanja« še 
vedno ui spontana manifestacija plaval
nega športa po Sloveniji, temveč Je oil-

pod 15 min. Je prav gotovo naš naj 
bolj nadarjeni dolgoprogaš. Tudi 
Kranjc je nadarjen, moral bo pa 
odločno popraviti tehniko in brzizno, 
ako hoče znatno napredovati. Rezul
tat je dober, posebno ako vzamemo 
v obzir, da lani ni bil na tablici. 
Pernat je napredoval od lani skoraj 
za celo minuto. Kovačiča lani sploh 
ni bilo med deseterico. Stojcen Je bil 
lani boljši.

10.000 m
Tudi tu je napredek znaten. Štaj

ner je bil sicer lani boljši, pač pa je 
odličen rezultat Kranjca, ki je tekel 
to progo prvič. Vendar pa je za njega 
boljše da ostane zaenkrat na »krajši« 
dolgi progi. Kračič se je od lani po
pravil za več ko 3 min. Zadovoljujeta 
tudi Zapelinilc in Gradišnik.

Zapreke
Na visokih zaprekah je napredek 

zadovoljiv, zlasti kar se tiče specia
listov. Povpreček kvarijo nespeciali- 
sti — desetobojci in atleti, ki so tekli 
zapreke, za točke v ligi. Subelj je 
največ napredoval, vendar pa je nje
gov uspeh rezultat izključno njegove 
nadarjenosti, ker skoraj ni treniral.

Težišče in smisel »dneva plavanja« se še 
vedno ne zavedajo niti naša vodilna dru
štva »Enotnost«, »Polet«, »Prešeren«, niti 
glavni mobilizatorji na podeželju — te
lovadna društva. Letošnji »dan plavanja« 
Je sicer pokazal aktivnost nekaterih dru
štev (»Udarnik« — Kranj, »Fužinar« —

Guštanj, »Razlag« — Brežice), vendar 
ni izvenel kot množična plavalna mani
festacija. Krivda za te napake je na PZS, 
na naših vodilnih društvih, kot tudi na 
TZS in njenih osnovnih ediuicah.

Ce pregledujemo številčno in kvalitetno 
vrsto aktivnih slovenskih plavalcev ter 
jih primerjamo z lanskimi, lahko ugoto
vimo tudi marsikatero zanimivo dejstvo. 
Medtem ko se Je številčno plavalni kader 
v Sloveniji precej povečal, pa lahko vi
dimo, da se vrste kvalitetnih plavalcev 
množe zelo počasi. Od lani se je število 
Plavalcev zveznega I. In II. razreda po
večalo le za 10. Dalje ugotavljamo, da se 
je številčno sorazmerje med plavalci in 
plavalkami še bolj povečalo v korist pla
valcev, kar je nedvomno odločilni faktor 
v kvalitetnem zaostanku naših ženskih 
tekmovalk.

S kvalitetnim razVodem naših »vrhov« 
smo do neke mere lahko zadovoljni, kar 
nam potrdijo povprečki 10 najboljših le
tošnjih plavalcev ter 4» novih slovenskih 
rekordov (27 absolutnih, 14 mladinskih 
in 8 pionirskih). V povprečkih deseteric 
pa je zanimiva ugotovitev, da smo pri 
moških prav v hrbtnem slogu, kjer smo 
že itak najslabši, letos nazadovali. Ta 
zelo zadovoljiva ugotovitev nas bo pri-

Atletsko prvenstvo celjskih strokovnih šol in podjetij

Ivanka Knezova je postavila nov državni rekord
Po uspelem prvenstvu I. celjske 

gimnazije je bilo v sredo 26. oktobra 
atletsko prvenstvo celjskih strokovnih 
šol v petek 28. c1-* 1~ 
celjskih podjetij.

Izredno ugodno vreme 26. oktobra 
je mnogo doprineslo k dokaj lepi ude. 
ležbi nekaterih šol in k dobrim re
zultatom. Pohvaliti je treba slušate
lje celjskega učiteljišča, ki so tako 
predpriprave kot tekmovanje samo 
vzeli zelo resno medtem ko Uto n o m. 
sk tfchnikum in. kovinarska šola nista 
prispevala dovolj k uspešni izvedbi 
prireditve.

Tehnični rezultati tekmovanja celj. 
škili strokovnih šol so bili naslednji:
MOŠKI: 103 m: 1. Mljač Dolfe (ekon. 
tehh.) 11 9. 1000 m: l. Dekleva (gosp. 
šola) 2 -56.2. 2. Sotošek (ekonom, teh
nik) :: :0D.S, skok v daljino: Mljač Dol. 
fe (ekon tetin.) 5.69, 2. Kolini, (ekon. 
tvhn.) 5.25, met krogle: i. Kramar 
(ekon. tehnikom). 10.57. ih Knez Frane 
(gosp sol a) 10.52 met Bombe: 1. tia. 
loh (gosp. šola) 54.40, 2. Sotošek (ek. 
tehn,.) 51.50.

ŽENSKE: tek 60 m: 1. Petauer Pold
ka (ekon. tehn.) 8.6 sek., 2. Dolenc 
Marija (učiteljišče) 9.0 sek. 800 m: 
1. Vrtačnik (učiteljišče) 3:10.4, 2. Na. 
glav (učitelj.) 3:14.3, skok v daljino:
1. Petauer Poldka (ekon. tehn.) 4.72,
2. Kregar Silva (učitelj.) 4,17. met 
krogle: 1. Kregar Silva (učiteljišče) 
8.18, 2. Berger Maarta (ekon. tehn.) 
7.79 m.

V vmesnih točkah so nastopile atle. 
tlnje Kladivarja. Ob tej priliki je 
Ivanka Knez postavila nov Jugoslovan
ski rekord v ženskem troboju, žal je
zaradi poškodbe Milke Majcnove Iz
ostala ostra borba med njima, sicer bt 
obe tekmovalki rekord verjetno še lz- 
eofišait. Ivanka Knezova je dosegla v 
troboju 2078 točk (100 m — 13.5, da- 
Ilina 5.31, krogla 9.85), druga je bila 
Majcen Milka s 1922 točkami In tretja 
Gradišar Dagmar s 1468 točkml. 

Čeprav je -bilo vreme na. prireditvi 
v petek izredno hladno, skoraj zim
sko, to ne more opravičiti porazne 
udeležbe nekaterih celjskih podjetij 
na atletskem prvenstvu, čeprav so ne

kateri člani teh podjetij kot na primer 
tkalnice hlačevine, topilnice In valjar
ne cinka atleti, ki zastopajo celjske 
barvp na zveznih prireditvah. Izredno 
slabo je bila zastopana tudi tovarna 
emajlirane posode, ki je po številu 
zaposlenih največja celjska tovarna. 
Pohvaliti moramo odlično udeležbo 
manjših podjetij ln ustanov kot so na 
primer tekmovalci n tekmovalke celj
ske pošte, bolnice, mizarstva MLO. in
stalacij MLO ln SAPa.

Tehnični rezultati so bili naslednji:
MOŠKI: 100 m: 1. Stoklas Ernest 

(SAP) 12.6, 2. Basle Ivan (SAP) 12.6. 
Tek 1000 m: 1. Pungeršek Jože (mi
zarstvo MLO) 2:58.4, 2. Božnik (obrtn. 
del, MLO) 3:0.8, met krogle: 1. Dolar 
(MLO) 10 22 m, 2. Iršič (MLO) 10.09. 
skok V daljino: 1. Stoklas Ernest
(SAP) R.:iti, 2. Basle Ivan 5.00 m.

ŽENSKE: tei, 60 m: 1. Bizant Mija 
(pošta) 2.9, 2. Štrukelj Marija (pošta) 
10.9: met krogle: 1, Mavrič Danica, 
(Celjska tiskarna) 7.44 m; skok v 
daljino: Medvdd Nežika (celjska, to
varna perila) 3.65 m.

silila, da bomo morali posvetiti vzgoji 
hrbtašev - specialistov posebno pozornost.

160 m PROSTO
1. 1:02,8 Pelhan (Enotnost — Ljub.) 

3-4. 1:04,7 Hafner (E)
1:04,7 Cerer (E)
1:04,7 Frič (E)

5. 1:06,6 Juretič (Prešeren — Bled)
6-7. 1:08,4 Tušek (Polet — Maribor) 

1:08,4 Smerkolj (E)
8. 1:08,8 Pleskovič (Radar — Trbov.)
9. 1:09,0 Rote (E)

10. 1:09,8 Tomažič (E)
POVPREČEK 1948: 1:07,65 

» 1949: 1:06,79
Kljub temu, da je povpreček deseterice 

letos skoraj za sekundo boljši od pre
teklega leta, št* vedno ne moremo trditi, 
(la je s te m kriza na kratkih progah re
šena. Razen Hafnerja, ki je dosegel na 
tej progi nov slovenski mladinski rekord, 
ter Tuška in Tomažiča, so vsi tekmovalci 
starejši. Pot do vzgoje prvorazrednih 
šprinterjev Je najtežja in zato bo tu tudi 
delo po društvih najtežje.

400 m PROSTO
1. 5:08,6 Cerer (E)
2. 5:16,1) Pelhan (E)
3. 5:18,2 Hafner (E)
4. 5:39,8 Brandtner (P-M)
5. 5:40,8 Pleskovič TR)
6. 5:41,1 Rottor (E)
7. 5:48,2 Mihalek (E)
8. 5:51,4 Tušek (P-M)
9. 5:56,2 Lunder (E)

10. 6:03,0 Juretič (P-B)
POVPREČEK 1948 : 5:53,17 

» 1949: 5:38,33
Napredek na tej progi je zelo velik, 

k-ar se vidi iz povprečka, vendar, ko pre
gledujemo imena v lestvici, tudi s tem 
nismo popolnoma zadovoljni. Cerer in 
Brandtner sta specialista za prsni slog 
Pelhan, Pleskovič, Rotter in Mihalek so 
starejši plavalci, ki ne predstavljajo raz
vojnega faktorja v lestvici. Ponovno mo
ramo ugotavljati, da nam manjka mlajši 
kader, ki ho v našem plavalnem športu 
napravil resno preokretnico.

1.500 m PROSTO
1. 21:06,7 Cerer (E)
2. 21:36,5 Hafner (E)
3. 23:29.1 Rotter (E)
4. 23:51,0 Lunder (E)
5.24:11.2 Dular (E)
6. 24:31,1 Černe (E)
7. 25:22,9 Juretič (P-B)
8. 26:16,0 Jere!) (E)
9. 26:32,4 Košenina (P-M)

10. 28:38.4 Turk J. (Z-L)
POVPREČEK ŠESTORTCE 1948 : 25:13,66

* 1949: 24:25,53
Letos lahko prvič v Sloveniji sploh se- 

stavimo !0 plavalcev na 1500 m. Nekak 
predsodek, ki je vladal med slovenskimi 
tekmovalci da je najdaljša proga le za 
Huvdiie plavalce, polagoma izginja. Za
vedati ge moramo, da bo mlad tekmovalce 
s primerno izdelanim slogom mnogo laže 
dosegel uspehe na daljši' progi kot v 
sprintu. To nam potrjujejo nešteti pri- 
meri iz ostalih plavalnih centrov Jugo
slavije. kot tudi pri nas primer Haf
nerja in Lundra.
iS,Vc\ A« s svojimi rezultati na 200 m 
LAsL.i (5:08,6), na 1.500 m (21:06.7)
llrnuhili da '1e tudi najboljši slovenski cravvlist, vendar je rezultate na 400 in
iičx„ "1 ,,l<lsesrcl V nepredpisanem plava.

da mu ne morejo hiti pri
znani kot rekordi. Slovenski rekord, ki 
f* letos trikrat izboljšal, pripada na
»AtA™8'1 n«'"erlu, M i* leta v leto po-

napreduje. 15-letni Lunder ,1e pn- 
Kaztai precejšen talent za cravrl. vendar 
bi bilo bolje, da hi ostal pri svoji hrbtni 
specializaciji, crawl pa naj mu koristi le 
kot dopolnilni slog.

190 m PRSNO
1. 1:11,7 Cerer (El 
;■ 1:IU Žvokelj (E)
3.1:16.0 Sovre (E)
4- 1:17.8 Brandtner (P-M)
5.1:19.1 Tratnik (P-B)
6. 1:22.4 Šiftar (Ž)
7- 1:24.9 Kancler (P-M)
5. 1:25.4 Hočevar (E)
9. 1:25 6 TTlčar (P-B)

b'- 1:96.5 Kočnik (1T-K)
POVPREČEK 1949: 1:21.99 

» 1949: 1:20,39
Prsni slog ie najmočnejša točka sloven

skega nlavania. Ne samo zato, ker imamo 
v svoji sredi državnega rekorderja Ce-

rerja, temveč je na splošno povprečna 
kvaliteta slovenskih plavalcev na prsnih 
progah največja- Morda je prav pojava 
Oererja tudi eden odločilnih faktorjev, 
ki s svojim zgledom potegne za seboj 
marsikaterega tekmovalca. Žvokelj in 
Sovre sta letos močno napredovala in zla
sti prvemu se obeta še velik razvoj.

Brandtner je letos precej nihal med 
klasičnim slogom in butterflyjem, kar se 
odraža v padcu rezultata na 100 m.

Zanimivo je, da je razmerje med pred' 
stavniki butterflya in klasičnega sloga 
v deseterici 5:5, in sicer prvih 5 rezul 
tatov je doseženih v butterfiy, zadnjih 1 
pa v klasičnem slogu. V jugosl. merilu 
so naši »klasičarji« precej dobri in brez 
dvoma bi Brandtner, Šiftar in Kancler 
posegli v odločilne borbe jugoslovanskih 
predstavnikov klasičnega sloga,

200 m PRSNO
1. 2:43,0 Cerer (E)
2. 2:53,8 Brandtner (Polet-Maribor)
3. 2:57,4 Žvokelj (E)
4. 3:01,5 Šiftar (Ž)
5. 3:02,1 Kancler (P-M)
6. 3:03.4 Tratnik (P-B)
7. 3:04,8 Hočevar (E)
8- 3:05,8 Sovre (E)
9. 8:10.0 Ulčar (P-B)

10. 3:10.3 Kočnik (U)
POVPREČEK 3948: 3:04,90 

» 1949 : 3:01,21
Na 200 m se je razmerje med »klasi' 

čarjt« in med »nvetuljčkarji« precej spre
menilo. Razen Cerarju dela našim osta
lim predstavnikom bntterflVa 200 h) proga 
še težave, tako, da so sc »klasičarji« tesno 
vrinili mednje. Zanimivo je tudi, da 
imamo na 200 m. vse iste plavalce kot 
smo jih srečali na 100 m.

Brandtner je rezultat na 200 m dosegel 
v klasičnem slogu, s čimer Se je uvr
stil na 3. mesto v državi (za Korpesom 
in Kovačičem) med »klasičarje«.

rnimm
vr-

JESENSKI GROSSI
28. oktobra je izvedlo TD Slovenske 

Konjice in SD Konus jesenski cross. 
Udeležili so se ga vsi najboljši pio
nirji ln pionirke gimnazije in osnovne 
šole ter mladinci in mladinke TD^ in 
gimnazije. Tudi člani so bili številčno 
močno zastopani, grajati pa je treba 
porazno udeležbo članic. Rezultati so 
bili naslednji: pionirke (300 m): 1. Kr>- 
Milica 1.39, 2. Sebih Andreja 1.40, 3. 
Rebernak Marjana 1.42. Pionirji (300 
m): 1. Klančnik 1:35.4, 2. Pozeu Ježe 
1:43.5, 3. Cegnar 1:45.0. Mladinke (800 
m): 1. Spoger 2.24, 2. Kuncelj 2.27, 3. 
Klančnik 2.32. Mladinci (1500 m): 1. 
Kovačič 5.43, 2. Polanec 5.54, 3; Bo- 
rušek 6. Članice (4000 m): 1. Kovač 
Adelina 4.07, 2. Marzidovšek 4.22, 3. 
Konec 4.32. Člani (2500 m): 1. Frim 
Cvetko 10.02, 2. Penič Vinko '10.10, 3. 
Vončina Tugo 10.52.

*
Na tretjem crossu v ptujskem okra

ju, ki ga je izvedlo TD Strnišče, je 
tekmovalo prav majhno število (72) 
tekačev, kar je vsekakor premalo za 
tako močan aktiv. Grossa so se udele
žili samo pripadniki predvojaške vzgo
je, vajeniške šole ter nekaj članov to
varniškega kolektiva. Graje vredno je 
tudi to, da so se crossa udeležile samo 
tri članice, medtem ko mladinke ni 
bilo nobene. Rezultati so bili nasled
nji: mladinci 1000 m: 1. Zupanc Milan 
3.00, 2. Kosi Ignac 3.04, 3. Rojh Polde 
3.09. Člani 2000 m: 1. Peroševič Sto
jan 7.20, 2. Vnuk Lojze 7.24. 3. Ivančič 
Vlado 7.50. Članice 800 m: 1. Kranjc 
Greta 2.27, 2. Ters Ivanka 3.87, 3. Zad
nik Angela 3.00.

•
V četrtek 27. oktobra je SSD Že

lezničar v Šempetru na Krasu izvedel 
dobro uspel jesenski cross. Največ 
udeležencev je dal sindikat železni
čarjev in sindikat tovarne vezanih 
plošč. Crossa se je 100 odstotno udele
žila tudi sedemletna šola in šola učen
cev v gospodarstvu. Tekmovanje je 
bilo dobro organizirano in je potekalo 
v redu in disciplini. Rezultati so bili 
javljeni po zvočniku. Doseženi rezul
tati so naslednji: pionirji do 12 let:
1. Bele Franc, 2. Celnar Ivan, 3. Cel- 
nar Rudi. Pionirke do 12 let: 1. Zorc 
Joža, 2. Cesnik Stanislava, 3. Vodopi
vec Lidija. Pionirji nad 12 let: 1. Ora- 
žem Jože, 2. Stepančič Branko, 3. Pe
trovčič Bogo. Pionirke nad 12 let: 1. 
Sedmak, 2. Valenčič Alojzija, 3. Ma
ver Elka. Mladinke: 1. Accetto Spelca,
2. Mršnik Sonja, 3. Urkeljc Danica. 
Mladinci: 1. Margon Ernest, 2. Blaz
nik Jože, 3. Brebelj Anton. Članice.
1. Jurgec Mira, 2. Horvat Marica, 3. 
Zadnikar Lojzka. AFZ: 1. Oražem Ma
rija, 2. Celhar Ivanka, 3. Sedmak Pa
vla. Člani do 35 let: 1. Požar Mario,
2. Cančula Anton, 3. Cesnik Herman. 
Člani do 45 let: 1. Varl Rudolf, 2. 
Kumšič Franc, 3. Kovačič Lado. Člani 
nad 45 let: 1. Hribar Jože, Kožuh Mi
hael, 3. Kuštrin Anton.

Skupno se je crossa udeležilo 371 
tekmovalcev.

Mladinski aktivi v ptujskem okraju 
niso pokazali pravilnega razumevanja 
za izvedbo jesenskih crossov. Izjema 
je bil maloštevilni mladinski aktiv. 
Nastopilo je sicer samo 12 tekačev, 
toda ker ima aktiv le 18 članov, od 
katerih je bilo nekaj odsotnih, pred
stavlja ta številka precej visok pro
cent udeležbe. Svetovali bi jim le, da 
v bodoče povabijo na slične prireditve 
tudi mladino iz drugih aktivov, poleg 
starejših zadružnikov. Proga, ki je vo
dila med breskovimi nasadi, je bila 
precej težka in so jo mladi zadružniki 
pretekli v naslednjem vrstnem redu:

Mladinci 1000 m: 1. Vesel Milan, 2. 
Rutar Zdravko, 3. Eržin. Jože. Mladin
ke 800 m: 1. Markezič Rozalija, 2. Zu- 
ran Milica, 3. in 4. Babič Milica in 
Markezič Romana.

Nekai o problemih solen/a 
v sablianiu

Na skoro vseh tekmovanjih zadnjih let 
opažamo občutno pomanjkanje dobrih 
sodnikov. Po tekmovanjih pa se pogosto 
prijavljajo v dnevnem in tudi strokov
nem časopisu kritike sodniškega zbora, 
pozivi in predlogi za rešitev tega vpra
šanja.

Nedvomno je sodniško vprašanje eden, 
točasno najbolj perečih problemov sab- 
Ijaškcga športa. 1’ravega borilca - idea
lista poraz po močnejšem nasprotniku ne 
zadene preveč, ker se zaveda, da je samo 
vmesna postaja na poli do lastne zmage. 
Po zaslugi sodnikov krivično dosojeni 
poraz je pa lahko usodepoln za poedinca 
pa tudi za sabljaški šport sam.

Zaradi vedno širšega razvoja sabljaške- 
oa športa postaja ureditev sodniškega 
vprašanja neodložljiva. Z delom je pri
četi takoj. Pogrešno je samo čakati na 
rešitev od zgoraj. Samoinicijalivno, med
sebojno dopolnjujoče delovanje vseh ei- 
niteljev vodi do uspeha in cilja. Pridobi
vanje in izolirazba sodniškega naraščaja* 
se izvaja vzporedno in hkrati s teore
tično vzgojo in praktično vadbo, spada 
v prvi vrsti v delokrog in dolžnost te
rena: aktivov, sekcij, društev. Za sekcije 
in društva, ki imajo ineiativne odbore in 
sposobno in dobro izvežbano strokovno 
vodstvo, vzgoja sodniškega naraščaja ni 
nikak problem. S pomočjo starejših čla
nov, izkušenih borilcev bodo z lahkoto 
premagala vse ovire in težkoče. Predvsem 
pa je imeti vedno pred očmi, (la je mo
ralna vzgoja najmanj tako važna kot 
Strokovna. Sodnik - idealist ustvarja bo
rilce* - idealiste, prave športnike, može 
poštenosti in značaja.

Organizacije višje stopnje sodelujejo r. 
dajanjem navodil, pripomočkov in sred
stev ter povežejo doraščajoče kadre orea- 
nizatorično in administrativno v društve
ne. republiške ln državne sodniške zbore.

Na graditvi novega, strokovno in mo
ralno visoko stoječega sodniškega kadra 
moramo sodelovati vsi: borilci, tekmo
valci. odbori, predvsem pa strokovni vo
ditelji. Za dosego tega cilja moramo 
pridobiti predvsem že obstoječemu sodni
škemu kadru potrebno zaupanje in avto
riteto, potem pa stalno zbirati in skrbno 
sistematično Tzgojcvatj sodniški naraščaj. 
ZAUPANJE DO SODNIŠKEGA ZBORA

Brez zaupanja tekmovalcev ni mogoče 
niti prevzeli niti izvajati dolžnosti sod
nika. Zagreb, Ljubljana, Vojvodina so v 
teku svojega delovanja vzgojili zadostno 
število strokovno in moralno visoko sto
ječih sodnikov, Žal j bog sta vojna in oku
pacija silno razredčila njihove vrste. Raz
umljivo je, da mladi doraščajoči nara
ščaj še ne more imeti zadostne prakse in 
izkušnje. Toda, ako smo odkriti in ob

jektivni, moramo priznati, tla so neka
teri očitki sicer razumljivi in upravičeni, 
marsikateri pa spadajo popolnoma na drug 
naslov.

Predvsem je potrebno vedeti, da za
hteva dolžnost sodnika stalno in silno 
koncentracijo, katero zamorejo dolgo vzdr
žati samo rutinirani sodniki. Idealno sta
nje bo vsaj delno doseženo, ko bo mo
goče predsednika menjati po vsaki borbi.

Mnogi tekmovalci nastopijo v borbi z 
nezadovoljstvom in nezaupanjem do posa
meznih sodnikov. V mnogih, tudi upravi
čenih, odločitvah vidijo proti sebi na
perjeno ost. Razumeti je treba, da je sod
niku, ko to opazi sojenje silno o'cžko- 
čeno. Upoštevati je treba tudi, tla ugle
dajo nekatere, posebno sestavljene in bli
skovito izvedene akcije iz raznih položa
jev, katere zavzemajo sodniki, dostikrat 
različno, zaradi česar pride včasih kljub 
vsej pozornosti in objektivnosti do razlik 
v glasovanju.

So pa tudi akcije, katere se kljub pra
vilni izvedbi od strani obeh borilcev 
mirne vesti lahko odloči na nasprotna sl 
načina. Tudi za najizkušenejšega sodnika 
se je dostikrat težko ali tudi nemogoča 
popolnoma vživeti v misli in načrte te
kmovalca. Kdo more in sme obsoditi sod
nika. če je razsodil pošteno in objektivno 
to, kar je videl.

In končno — bodimo odkriti: največ 
nesporazumov, očitkov, protestov in za
grenjeni nastaja pri mladih borilcih, ki 
niti tehnično niti teoretično niso dorasli 
in dozoreli za javno tekmovanje. Način 
njih borbe je dostikrat tbk, da je tudi 
najiskušenim sodnikom pravilno sojenje 
težko ali celo nemogoče.

Na svetovnem prvenstvu 1835 v Lausan- 
ne je bilo pri preizkušnji sojenja med 
električnim aparatom in 5 najboljšimi 
sodniki sveta malo manj kot 50 razlik. 
Ako to In vse prej navedeno upoštevamo, 
bomo delo našjli sodnikov, posebno kadar 
vidimo, da se res trudijo biti nepristran
ski, gledali in ocenjevali s pravilnim 
rzaumevanjem in brez predsodkov. Kljub 
temu pa moramo stremeti za tem, da bo
mo neizbežne pogreške tehnične narave s 
študijem teorije, predpisov in poučnih 
primerov sojenja, predvsem pa s stalno 
praktično vadbo pod sposobnim strokov
nim vodstvom zmanjšali na minimum- 

(Nadaljevanje)
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Svetovno nogometno prvenstvo

Tretja telcma med Jugoslavijo 
in Francijo bo v Milanu

Zaradi ponovnega neodločenega izida v Parizu med Jugoslavijo in 
Francijo, Je bilo te dni po sporazumu z italijansko nogometno zvezo 
odločeno, da bo tretja tekma med obema državama 10. decembra v 
Milanu. To srečanje bo slednjič določilo zmagovalca, ki se bo prihodnje 
leto v zaključnih tekmah v Braziliji boril za najvišji naslov. V kolikor 
bi se tudi tretja tekma končala neodločeno, bo igra podaljšana dvakrat 
15 minut in če tudi v podaljšku ne bi padla odločitev, bo zmagovalca 
določil žreb.

V FINALNA TEKMOVANJA SO SE 
PLASIRALI:

Italija kot svetovni prvak iz leta 
1938, Brazilija kot organizator prven
stva, Švica (premagala Luksemburg 
5:2 in 3:2), Mehika (premagala Kubo 
2:0 in 3:0 in ZDA s 6:0, 6:2) ZDA 
(premagala Kubo z 5:2, 1:1), Indija 
(brez borbe, ker so Filipini in Burma 
odpovedali udeležbo).
OD NADALJNJEGA TEKMOVANJA 

SO IZPADLI:
Izrael (od Jugoslavije 0:6, 3:5, Luk

semburg (od Švice 2:5 in 2:3), Belgija

(odpovedala udeležbo), Finska (od 
Irske 0:3, 1:1), Kuba (od ZDA 2:5, 1:1, 
in Mehike 0:2, 0:3), Filipini in Burma 
(odpovedali udeležbo).

ODLOČITEV SE NI PADLA:
1. Avstrija-Turčija-Sirija (en fina

list).
2. Svedska-Irska (en finalist).
3. Španija-Portugalska (en finalist).
4. Anglija-Skotska-Wales-Irska (dva 

finalista).
5. Argentina-Cile-B olivi j a (dva fina

lista).
6. Urugvaj - Paragvaj - Ekvador-Peru 

(dva finalista).

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

PRVENSTVO ZA POSAMEZNIKE FLRJ

Mladinec Matanovič vadi s $ točkami

GOSTOVANJE JUGOSLOVANSKIH NOGOMETAŠEV V FRANCIJI

Partizan:Girondine (Bordeaux) 5:0
Nogometno moštvo beograjskega Par

tizana j« pretekli torek nastopilo v Bor- 
deausu, kjer se je pomerilo z moštvom 
»Girondine« drugoplasiranim članom prve 
francoske lige. V prvem polčasu Je 
bil prikazan slab nogomet, medtem ko je 
PO odmoru zaigral Partizan zelo dohro, 
predvajal lepe kombinacijske poteze 
ter z nizko igro onemogočil nasprotnika. 
V tem delu tekme so se razen Senčarja 
in Benka izkazali vej igralci Partizana. 
Občinstvo je prisrčno pozdravljalo Ju
goslovane in jih s ploskanjem nagradilo 
za lepo in učinkovito igro.

Partizan je nastopil v naslednji posta
vi: Šoštarič, Horvat, čolič. Čajkovski I. 
Jovanovič, Jakovetič, Senčar, Atanacko- 
vič, Valok, Pajevič, Benko.

Prvi gol je dal v 35. minuti Atanacko- 
vič po lepi kombinaciji zValokom. V 7. 
min. drugega polčasa je Valuk dal drugi 
gol, 5 minut kasneje pa Je Pajevič iz 
prostega strela povišal na 3:0. V 21. min. 
je bil ponovno uspešen Valok, končni

rezultat pa je postavil Benko.
■ Gledalcev je bilo okoli 25.060.

Lokomotiva s Racing 
(Strasbourg) 1:1 (1:1)
V Strasbourgu je nogometno moštvo 

zagrebške Lokomotive pretekli torek od
igralo drugo tekmo na gostovanju v 
Franciji. Nasprotnik Je bil domači Ra
cing, član prve zvezne lige. Po lepi igri 
se je tekma končala neodločeno 1:1.

V prvem polčasu Je bila Lokomotiva v 
premoči, toda njena napadalna vrsta Je 
zapravila več lepih priložnosti za gol. Po 
odmoru je bila igra izenačena, v zadnjih 
minutah pa je na igrišču spet prevlado
vala Lokomotiva. Prvi gol je dal Racing 
v 13. min. prvega polčasa, nekaj minut 
kasneje pa je Cimermančič izenačil iz 
prostega strela.

V moštvu Lokomotive, v katerem nista 
nastopila težje poškodovana Ožegovlč in 
Reiss, so bili najboljši Cimermančič, 
Žmara in Koiakovič I.

Nad 330 tekmovalcev na crossu 
SŠD Slovana

V četrtek in petek popoldne je bilo 
igrišče SSD Slovana pozorišče množič
nega teka čez dm in strn. ki ga je pri
redilo istoimensko društvo. Po poraz
ni udeležbi v četrtek je bilo v petek 
živahno tekmovanje, katerega se je 
udeležilo nad 170 članov Gozdarskega 
tehnikuma, ki so po vstopu v omenje
no društvo pričeli razgibano delovati.

V primeri s pomladanskim crossom, 
ko je teklo le nekaj nad 100 tekmo
valcev, pomeni visoka številka na je
senskem crossu vsekakor velik uspeh. 
Spomladi je teklo 60% članov, jeseni 
pa 85%. Ko bo izvedlo svoj cross tudi 
TD Ljubljana IV., bo število tekmu
jočih v Mostah prav gotovo naraslo 
nad 500.

Teren na igrišču je bil dobro izbran, 
le prc'-:'' • proga in še ožji zavoji so 
motili tr' nvalce, ki pa so dobro pri
pravljen' kljub temu dosegli odlične 
rezultate Izmed vseh najbolj ugajajo 
rezultati starejših mladincev in članov 
v teku na 1500 m. Na tej progi sta kar 
dva tekmovalca dosegla boljši čas od 
4:40. Tudi med ostalimi tekmovalci je 
bilo opaziti izrazite tekaške talente, ki 
bi z vestnim treningom lahko postali 
dobri atleti.

Med sekcijami v društvu se je naj
bolj odlikovala smučarska, ki je po
slala na tekmovanje nad 150 članov 
in je s številom prekosila celo nogo
metaše.

Posamezni rezultati so naslednji:
Pionirji 300 m: 1. Jenko Gabrijel 

1:16, 2. Kamnikar Bojan 1;18, 3. Pu- 
terle Tomaž 1:20.

Mladinke 800 m (I. skupina): —
1. Frandolič Olga 3:28, 2. Martelanc
Vida z istim časom, 3. Aužin Ivica 
3:36.

Mladinci nad 18 let — 1500 m (I. 
skupina): 1. Slegel Bojan 4:45, 2. Rajh-

man 5:03, 3. Burkeljc Marko 5:07. — 
Člani 1500 m: 1. Herbst Vojko 4:32,

2. Trtnik Rudi 4:40, 3. Dimic Jure 
5,03 min.

Mladinke 800 m (II. skupina): 1.
Milharčič Marija 3:15, 2. Ceparin Jul
ka 3:21, 3. Klopčič Sonja 3:30.

Mladinci od 16-18 let — 1000 m (I. 
skupina): 1. Bakar Slavko 3:10, 2. Vo- 
kar Avgust 14, 3. Turk Jože 3:18.

Mladinci od 16-18 let — 1000 m (II. 
skupina): 1. Pukl Franjo 3:10, 2. Fri- 
slan Tone 3:11, 3. Bancej Janez 3:20.

Mladinci do 16 let — 800 m: 1. Sko- 
rič Mirko j2:30, 2. Petak Vinko 2:40,
3. Polajnar Vladimir 2:43.

Mladinci nad 18 let, 1500 m: 1. Do
linšek Franc 4:36, 2. Serini 5.05, 3.
Abrahamsberg Bogo 5,25.

Tekmovanje, ki je bilo v obeh dneh 
zadovoljivo organizirano, je povsem 
uspelo, zlasti pa so se odlikovali šport
niki Gozdarskega tehnikuma, ki so se 
številčno in kvalitetno uveljavili.

Peto državno šahovsko prvenstvo v Za
grebu, ki se je začelo preteklo nedeljo, je 
prineslo v tem tednu nekoliko presene. 
čenj. Izmed slovenskih predtavnikov je 
predvsem presenetil mojtrski kandidat 
Milan Grmek, ki je v prvih kolih remi
ziral s favoritoma Gligoričem in dr. Tri
funovičem, medtem ko mu je peto kolo 
prineslo prvi poraz s Fudererjem. Moj
ster Puc je prav dobro začel. Tretji slo
venski predstavnik Vasja Pirc je Imel 
nekoliko nesrečen start. Po začetnih re
mijih ga jo v 4. kolu premagal Vukovič. 
Za Pirca je značilno, da je na dosedanjih 
državnih prvenstvih uveljavil svoje spo
sobnosti šele t drugem delu prvenstva.

Od otalih Igralcev je treba omeniti 
predvsem mladinca Ivkova in Slatanoviča, 
ki sta starejšim nasprotnikom popolno
ma enakovredna. Slednji je bil celo v 
prvih kolih turnirja sam na čelu lestvice. 
Presenetil pa je tudi slab začetek Tomo
viča, ki že delj časa ni nastopal. Rezul
tati so naslednji:

II. kolo: Janoševič : Rabar remi, Puc: 
Tomovič 1:0, Božič : Tot remi, Nedeljko- 
vič : Piro 0:1, Simonovič : Milič remi, 
Vukovič : Kaiaklajič 1:0, Matanovič : 
Avirovič 1:0, Kostič : Fuderer ld), Gligo- 
rič : Ivkov remi, Trifunovič : Germek 
remi.

III. kolo: Geirmek : Janoševič 1:0, Iv
kov : Trifunovič remi, Fuderer : Gligorič 
0:1, Avirovič : Kostič remi, Milič : Vu
kovič remi, Piro : Simonovič remi, Tot: 
Nedeljkovič 1:0, Tomovič t Božič remi,

Kabar : Pire remi, Karaklajič : Matano
vič 0:1.

IV. kolo: Trifunovič : Fuderer 1:0, Gli
gorič : Avirovič 1:0, Kostič : Karaklajič 
0:1, Božič : Rabar 0:1, Janoševič : Puc 
0:1, Nedeljkovič : Tomovič remi, Simo
novič : Tot remi, Germek : Ivkov remi, 
Matanovič : Milič 1:0, Vukovič : Pire 1:0.

V. kolo: Germek : Fuderer 0:1, Puc : 
Božič remi, Pirc : Matanovič remi, Ivkov 
: Janoševič 1:0, Avirovič : Trifunovič 0:1, 
Karaklajič : Gligorič 0:1, Tot : Vukovič 
remi, Rabar : Nedeljkovič remi, Tomo
vič : Simonovič 1:0.

VI. kolo: Kostič : Piro remi, Germek : 
Avirovič 1:0, Nedeljkovič : Puc remi, Ja
noševič : Božič remi, Simonovič : Rabar 
remi, Vukovič : Tomovič 1:0, Matanovič 
: Tot 0:1, Ivkov : Fuderer 0:1, Trifunovič 
: Karaklajič prekinjena. Gligorič : Milič 
odložena.

VII. kolo: Fuderer : Janoševič 0:1,
Avirovič : Ivkov 0:1, Karaklajič : Ger
mek prekinjeno v boljši poziciji za Ger
mek a, Milič : Trifunovič odgodeno, Pirc 
: Gligorič prekinjeno, v boljši poziciji 
za Pirca, Tot : Kostič 0:1, Tomovič : M&- 
tanovič 0:1, Rabar : Vukovič remi, Puc : 
Simonovič prekinjeno v slabši poziciji za 
Puca. Božič : Nedeljkovič 1:0.

Stanje po VII. kolu: Matanovič 5, Ra
bar, Vukovič 4 in pol, Gligorič, Trifuno
vič 4 (2). Puc 4 (1), Tot, Ivkov 4, Ger
mek, Kostič 3 in pol (1), Božič 3 in pol, 
Pirc 3(1), Fuderer 2 in pol. Karaklajič, 
Simonovič. Janoševič 2 (1), Tomovič, Ne
deljkovi® 2, Milič 1 in pol (3), Avirovič 
1 in pol.

Množična udeležba na sindikalnem 
prvenstvu Ljubljane

Prihodnjo sredo S. t. m. se bo začelo v 
Ljubljani šahovsko tekmovanje sindikal
nih podružnic, ki je po številu udeležen
cev doslej najmnožičnejša šahovska pri
reditev. Nastopalo bo 89 ekip, in sicer 80 
moških in 9 ženskih, ki bodo letos prvič 
tekmovale. Sodelovalo ho torej 508 moških 
i* 36 ženskih tekmovalcev.

Moški bodo Igrali v treh ligah. Prva 
liga je razdeljena na štiri skupine po 
šest igralcev, druga liga na štiri skupine 
po 8 igralcev, tretja liga pa na tri sku
pine po 7 igralcev. Osem ženskih ekip 
bo nastopalo v posebni skupini. Prva liga 
bo igrala vsak četrtek, druga in tretja 
liga ter ženske a vsako sredo. Igralni čas 
je določen od 19.30 do 23.30.

Lep uspeh ljubljanskih Igralcev 
hockeya na travi

Strelski dvoboj 
Litostroj : Tempo

Strelska družina Litostroj je na po
vabilo agilne strelske družine Tempo 
prišla v Celje na dvoboj z močno mo
ško in slabšo žensko ekipo. Po uspehih 
in po številu prireditev, katere je pri
redila ekipa Tempo vidimo, koliko ra
zumevanja za strelski šport kaže upra
va tovarne emajlirane posode v Celju,

Posamezni rezultati 'dvoboja so na
slednji:

Zenska ekipa:
1. Pavlič (Tempo) 109 krogov (od 

15q možnih); 2. Skočir (T) 102 kroga; 
3. Cater (T) 96 krogov.

Mladinske ekipe:
1. Kuštrin (Litostr.) 120 krogov; 

2. Teržan (Tempo) 113 krogov; 3. Je
re (Litostroj) 111 krogov.

Tisk Tiskarne »Slovenskega poročevalcae v Ljubljani — Odgovorni urednik 
[gor Prešeren — Uredništvo in uprava: Ljubljana, Tabor — Telefon 33-85 

ob nedeljah popoldne 55-22 do 26. Čekovni račun uprave SL 6-90603-6

Zagreb s Ljubljana 1:1
V nedeljo, dne 6. t. m. je bila od

igrana v Ljubljani dosedaj prva med
mestna tekma v hockeyu na travi na 
nogometnem igrišču ob Vodovodni ce
sti. Ljubljančani so imeli v gosteh pr
vo moštvo SD Zagreba, katero je go
jilo hockey na travi že pred drugo 
svetovno vojno. Mlado moštvo Ljub
ljančanov je bilo sestavljeno povsem 
iz novincev, članov SD Ljubljane in 
SD Enotnosti, ki so pričeli gojiti to 
lepo igro šele pred mesecem dni.

Reprezentanti Ljubljane so vložili v 
igro vso svojo borbenost in požrtvo
valnost, s katero so v prvem polčasu 
prevladovali, kljub temu, da je bilo 
zagrebško moštvo izredno močno, saj 
so v njem nastopali poleg inž. Pfaffa, 
ki je treniral Ljubljančane, še njegov 
brat dr. Pfaff, Kerštek in drugi znani 
igralci hockeya na travi. Obramba 
domačega moštva, ki je bila najboljši 
del moštva, je uspešno razdirala moč
ne napade Zagrebčanov. V 25. min. je 
po lepo kombiniranem prodoru zaklju
čil akcijo igralec Ljubljane Černe MN 
ro ter postavil s tem rezultat prvega 
polčasa 1:0 za Ljubljano,

V drugem polčasu so rutiniranejšl 
Zagrebčani vložili vse svoje sile, da 
izenačijo, kar se jim je v 18. min. po
srečilo po igralcu Keršteku. Ljubljan
čani so po izenačenju igrali predvsem 
defenzivno ter jim je uspelo držati 
neodločen rezultat do konca igre.

Igra je bila vseskozi fair, za kar 
gre zasluga tudi zagrebškemu sodni
ku ki je sodil objektivno in brez 
napak.

Pri oceni obeh moštev se lahko ugo
tovi, da je bilo moštvo Zagreba bolj 
homogeno, z večjim tehničnim zna
njem in rutino. Ljubljančani so mo
rali pomanjkanje svojega tehničnega 
znanja nadoknaditi s hitrostjo in ela
nom, kar jim je v tej tekmi zagotovilo 
neodločen rezultat. Vsekakor pa bo po
trebno, da si ljubljanski igralci prido
bijo potrebno tehnično znanje z red
nimi treningi pod strokovnim vodstvom 
trenerjev. V veliki meri pa jim bo 
uspelo dvigniti svoje znanje in kondi

cijo z igranjem hockeya na ledu, da 
bodo na spomladi zmožni reprezenti- 
rati slovenski šport tudi v tej panogi 
vsaj tako uspešno, kot so to storili v 
nedeljski tekmi.

Dosežen neodločen rezultat je za 
ljubljanske igralce nadvse časten ter 
bi bilo želeti, da bi dnevno časopisje 
prinašalo propagandne članke za to 
pri nas popolnoma novo športno pa
nogo. CeM.

Po službeni boksarski lestvici ameri
ške unije N. B. A. svetovni prvaki v 
posameznih kategorijah so naslednji: naj
lažja: Binty Monagham, lažja: Menuel 
Ortiz, pollahka: Willie P ep, lahka: Ike 
IVilliams, polsrednja: Ray Robinson,
srednja: Jae,k 1» Motta, poltežki: Fred
die Mills, težka: Ezzard Charles.

Novi turški rekord v metu kladiva je 
na atletskem tekmovanju v Ankari dose
gel Balci z rezultatom 48-85 m, dosedanji 
rekord pa je znašal 47.92 m.

V Stockholmu je na mednarodnem tur
nirju. v namiznem tenisu zmagala repre
zentanca Anglije, ki je v izločilnih igrah 
premagala Švedsko s_ 3:1, z enakim rezul
tatom pa je Francija premagala Ame
riko. V finalnem tekmovanju je Anglija 
premagala Francijo s 3:2 V tekmovanju 
parov sta zmagala Američana Finbrey in 
Cosman v finalu premagala Angleža 
Leacha in Graigge 3:1.

y Bruslju se je nogometno tekmovanje 
med reprezentanco^ Belgije Diable Rouge, 
ki so jo sestavljali igralci društev I. di
vizije, in reprezentneo Londona končalo 
neodločeno 0:0.

Boksarska reprezentanca Italije je na 
gostovanju po Skandinaviji premagali v 
Stockholmu reprezentanco Švedske s 6:2, 
dofiim se je v Helsinkih borila g repre
zentanco Finske neodločeno 4:4.

V Philadelphii! bo 28. t. m. boksarski 
match za naslov svetovnega prvaka lahke 
kategorije med branilcem naslova prva
kom Ike ,Williamsonom in njegovim Iz
zivalcem Freddie Dawsonom,

V Mtinchenu je Nemec Klein na plcu- 
valnem tekmovanju dosegel odlične re
zultate v prsnem plavanju na 100 m In 
200 m s časoma 1:08.8 in 2:37.7. Zadnji 
rezultat je le 0.9 sekunde slabši od služ
benega evropskega rekorda Francoza Na- 
kachea.

V Casablanci so bili doseženi na pla
valnem tekmovanju trije novi marokanski 
rekordi, med katerimi je najboljši re
zultat Gisele Vallerey na 100 m prosto 
z 1:89.3.

V Brescii je bilo na progi, razmočeni
zaradi dežja zadnje mednarodno tekmova
nje letošnje sezone, na katerem so poleg 
najboljših Italijanov nastopili-tudi neka
teri francoski in avstrijski atleti, dose
ženi pa so bili naslednji rezultata: mo
ški — 100 m: Bally (F) 13 5 , (izenačen
francoski rekord), Siddi 10.5, Rog hi (oba 
I) 10.8; 200 m: Siddi 21.8. Bally 21.3; — 
400 m: Peterlini (I) 50-3; 860 m: Hanssen- 
ne (F) 1:52.9; 110 m ovire: Albanese (I) 
14.8, Marie (F) 14.9; 206 m ovire: Filip- 
pv,t (I) 25.0, Marie 25.5; višina: Albanese 
1.86 m; disk: Consolini 53.70 m, Toši 
51.78 m; ženske — 100 m: TagliaferrI 12.4; 
80 m ovire: Musso 12.1, Rossi 12.1; disk: 
Cordiale (vsi I) 41-20 m.

Nizozemke Vaesen je na plavalnem te
kmovanju v Haagu preplavala 160 m Pr0* 
sto v času 1:06.2.

V Norrktipingu je na mednarodnem Tur
nirju v namiznem tenisu, ki je bil po 
turnirju v Stoekhomu, nepričakovano 
zmagal mladi francoski igralec R-oothooft,

ki je v polfinalu premagal svetovnega pr
vak Angleža Leacha z 2:0 (21:17, 21:16), y 
finalu pa svojega rojaka Hagenauerja 
tudi z 2:0 (21:17, 21:15).

V Helsinkih je amaterska reprezentanca 
Finske premagala Poljsko v prosti roko. 
borbi s 5:3.

Avstrijska smučarska zveza je določila 
ekipo 14 reprezentantov za svetovno pr
venstvo v smučanju, ki bo februarja 1950 
v Astonu in Lake Placidu v Ameriki. 
Najboljši avstrijski smučarji se priprav
ljajo za to prvenstvo na posebnem logo- 
rovanju že polne štiri mesece. Tudi 
švedska smučarska zveza je pred dnevi 
objavile listo 16 svojih tekmovalcev.

V pariški dvorani »TVagram« je repre
zentanca Finske premagala Francijo v 
rokoborbi s 5:3.

V Brescii je ženska reprezentanca Fran
cija premagala Italijo v telovadbi z re
zultatom 166.95:165.70 točke, med posamez
nicami pa je zmagala Micheli (I) z 28.50 
točke pred Francozinjo Lemoine 28.40 
točke.

V Lusemburgu je reprezentanca Lu- 
zemburga premagala Belgijo v rokometu 
s 6:5.

Teodosije Vanjin, znani sovjetski ma
ratonski tekač, je v teku na 30 km z 
1;39114.6 dosegel boljši čas od obstoječega 
svetovnega rekorda Finca Hietanena 
1:40:46.4, Tudi drugoplasirani Gordijenko 
je bil z 1:39:27.8 boljši od starega re
korda.

Naslov nogometnega prvaka Norveške 
za leto 1949 je osvojil Sarpsborg, ki je 
v finalu premagal lanskega prvaka Skeida 
s 3:1.

V Kodanju je bito svetovno prvenstvo 
v nogometu na kolesih. Naslov prvaka so 
osvojili Švicarji pred Francijo. ČSR 
(lanski prvak), Belgijo, Avstrijo in 
Dansko.

Smrtno se je ponesrečil 
najpopularnejši franco

ski športnik
V letalski nesreči, ki se je nedavno pri

petila na Azorih se je smrtno ponesrečil 
Marcel Cerdan, francoski boksarski pro
fesionalec. Namenjen je bil v Ameriko, 
kjer se naj bi ponoven boril za naslov 
svetovnega prvaka z Jackom La Motto. 
Od novembra 1934, k° je prvikra nasto
pil v ringu, pa do svojega poslednjega 
tekmovanja v juniju letošnjega leta, je 
im! Cerdan 116 borb, od katerih je zma
gal v 112. Cerdan je bil v Franciji tako 
popularen, da ga je neki novinar nazval 
za simbol francoskega športa, V Parizu 
bodo sedj po njem preimenovali neko 
ulico, v Casablanci, kjer je stalno pre
bival, pa mu bodo postavili spomenik na 
športnem stadionu. Ob priliki njegove 
smrti pišejo vsi francoski športni listi o 
njem dolge članke, v katerih navajajo, 
da je bil Marcel Cerdan dejansko pravi 
športnik in ga smatrajo zato za neke vrste 
športnega nacionalnega junaka.

Zoričevo motorno kolo ali - znajo si pomagati
Od 22. avgusta do 4. septembra je bila na Poljskem 

velika kolesarska dirka $ Skozi Poljsko«. Tekmovali so 
tudi angleški, danski, finski, švicarski in italijanski 
kolesarji. Preden se pa je prireditev začela, so prišli 
prireditelji v veliko zadrego: Zmagovalcu je treba vse
kakor nekaj podariti. Toda kajt Ugibali so in ugibali, 
se praskali po plešah in za ušesi — uganka je Izgle- 
d»la nerešljiva. Pa se je naenkrat nekaj posvetilo v 
glavi enega izmed njih. Odlične ideja!

Tu nekje mora biti Zoričevo motorno kolo, ki ga je 
dobil po zmagi na mednarodni kolesarski dirki Praga— 
Varšava pred dvomi leti. (Na progi Varšava—Praga je 
zmagal drugi Jugoslovan — Avgust Bros olik.) Torej 
Zoric je dobil — se pravi — ni dobil motornega kolesa. 
Povedali so mu samo, da si ga je priboril in, da mu 
ga bodo poslali v Jugoslavijo. Tudi ogledal si ga je 
lahko in je bil seveda zelo zadovoljen, ker — motorno 
kolo je bilo lepo. No in Zorič je čakal in čakal in ker 
je na mnogih dirkah dokazal, da zna biti zelo vztrajen, 
bi čakal verjetno do konca dni. Toda njegovega po
trpljenja niso postavili na pretežko preizkušnjo (čakal 
je samo dve leti) prav zato, k« se je temu članu pri
reditvenega odbora nekaj posvetilo v glavi -..

»Zakaj nepotrebni stroški!?« je najbrže dejal. »Zakaj 
si belimo glave? Tu je motorno kolo — samo poiskati 
ga je treba. Kaj če bi? ...»

In so! Na dirki skozi Poljsko je zmagal Poljak Na- 
pieralo in podarili so mu Zoričevo motorno kolo. Vpra
šanje je, če ga je Naplenilo res dobil. Morda so mu 
ga pa samo pokazali in ga spravili za vsak slučaj — 
na primer — do prihodnje dirke? Sicer pa, čeprav ge 
je res dobil in se veselo prevaža z njim po cesti, je 
prireditelj ubil dve muhi na en mah: rešili so se 
stroškov za nabavo novega darila in motorno kolo je 
ostalo v tej državi Poljski, ni ga pa dobil kakšen ino- 
zemeo kot pred dvemi leti. n, pr. Jugoslovan.

Laž ima kratke nage!
Naš stari pregovor pravi, da ima laž kratke noge. Da 

to drži, je občutil na lastni koži tudi svetovni boksar
ski prvak v poltežki kategoriji Jackie La Motta.

Stvar je bila ta: Konec septembra je Marcel Cerdan,

boksarski prvak Francije v poltežki kategoriji in bivši 
svetovni prvak prispel v Ameriko, kjer bi moral na
stopiti proti La Motti v borbo za svetovno prvenstvo. 
To bi bila prav za prav povratna borba, ker je pred 
šestimi meseci La Motta odvzel Cerdenu naslov sve
tovnega prvaka. Premagal ga Je s tehničnim knock- 
mitom, Cerdan si je namreč poškodoval zapestje.

Marcel je Bil pripravljen: Cafa je i« Ss srnjega na
sprotnika in borba bi se lahko začela. Nekaj dni pred 
tekmo pa se je pojavil La Motta, toda ne z namenom, 
da stopi v ring. S seboj je prinesel zdravniško spri- 
čvalo in Cerdan jo videl črno na belem: La Motta
je bolan. Toko bolan, da ne more v ring. Na žalost se 
je poškodoval pri treningu. No, borbo so odložili na 
konec oktobra in vse bi bilo v redu — če — ta pre
sneti če! Radovedni in znatiželjni novinarji nekako niso 
verjeli La Motorni bolezni. In odkrili &o zanimive 
stvari.

La Motta je bil za tekmo nepripravljen. Managerje 
se je polastil obup. Kaj pa zdaj? Ker pa so ti mana- 
gerji zelo iznajdljivi ljudje, so kmalu našli izhod, ki 
bi bil še celo njim v prid. Našli so zdravnika, ki je 
dal La Motti spričevalo, reklama je delovala s polno 
paro in rezultat tega bi bil ta. da bi se ljudje že bolj 
trgali ze vstopnice, ker bi bilo pač zanimanje večje. 
Da, vse bi šlo po sreči, če ne bi bito teh novinarjev, 
ki so celo našli zdravnika, ki je pregledal La Motto in 
dejal:

»La Motta laže!«
Kratek in jedrnat stavek: Le Motta lože! Francoska 

javnost je bila ogorčena- V Ameriki je nastal škandal, 
ki je verjetno prekosil vse dosedanje, čeprav so v 
Ameriki, kjer je v športu vse dovoljeno, že mnogočesa 
vajeni. Smola!

Cerdan je drugič odpotoval v Ameriko. Na poti se 
je smrtno ponesrečil in la Motta je ostal svetovni 
prvak.

Laž ima kratke noge! La Motto in njegove mana
gerje so razkrinkali. Verjetno pa jih to ni preveč dir- 
nilo — dokler bodo vlekli dobiček iz športnih prire
ditev. Na koncu vseh koncev pa je to le velika reklama 
za boksarje. Kaj zato, če laže!'. Njegovo ime je postalo 
še bolj popularno in za vstopnice k njegovim borbam 
se bo trgalo še več ljudi kot doslej. Glavno pa je le: 
denar, dolarji, dobiček, profiti

Jack Lu>t'don:

Mehikanec
FeUpe Riveva

V tej številki začnemo objavljati povest Jacka 
Londona »Mehikanec Felipe Rivera«. Veliki ame
riški pisatelj je napisal mnogo kratkih sestavkov iz 
življenja športnikov, močnih, iskrenih mož, trdih 
kot jeklo, prekaljenih v borbi z življenjem in na
sprotniki. Povest »Mehikanec Felipe Rivera« govori 
o malem, žilavem Mehikancu, otroku delavca, ki je 
živel v nepopisni revščini in ki je skrajno požrtvo
valno prestal veliko in trdo borbo v ringu, da bi 
lahko pomagal svojim vrstnikom — delavcem, pro
letariatu.

I.
Njegove preteklosti ni poznal nihče, še manj pa nje

govi tovariši. Bil je njihova »mala skrivnost« in »veliki 
domoljub«. Po svoje je delal za revolucijo, ki bi morala 
izbruhniti v Mehiki, prav tako kot oni. Dolgo časa pa je 
trajalo, preden so se o tem prepričali, ker nihče v Junti 
ga ni maral. Tistega dne, ko je prvič prestopil prag njiho
vih z ljudmi prenatrpanih prostorov, so ga imeli celo za 
Diazovega vohuna. Preveč njegovih tovarišev, ki so ga 
poznali, je čemelo tiste čase v ječah Zedinjenih ameriških 
držav, mnoge so pa Američani poslali čez mejo, kjer jih 
je Diaz takoj postavil pred zid.

Ze na prvi pogled se jim ni prikupil. Več kot 18 let 
mu gotovo ni bilo. Posebno velik tudi ni bil in ko je po
vedal, da se piše Felipe Rivera in da hoče delati za revo
lucijo, je molče obstal. To je bilo vse, niti besedice več. 
Ni se nasmejal, njegove oči so bile neprijazne. Velikega, 
močnega in odločnega Paulino Vera je mrzlo spreletalo 
ko ga je pogledal. V dečkovih očeh je bilo nekaj odbija
jočega, nekaj strašnega, nekaj, kar se ne da povedati. 
Njegov pogled je bil podoben pogledu kače. V neverjetno 
izbrušeni trpkosti so mu gorele kot ledeni ogenj. Njegov 
pogled je preletel obraze zapriseženih, pisalni stroj in 
poiskal oči male žene Sethby, ki je sedela za njim in vneto 
delala. Samo za sekundo se je srečal njun pogled in nek 
nedoločen ebžutk ji ni več pustil tipkati. Napol napisano 
Sferno je morala prečitati še enkrat, da ga je lahko končala.

Paulino Vera je vprašujoče pogledal Arrellana in Ra- 
mosa. V njihovih očeh se je zrcalila negotovost in dvom. 
Ta slabotni obiskovalec je bil neznanec in obdajalo ga je 
nekaj grozeče tujega. Človek ga ni mogel spoznati. Stal 
je daleč za obzorjem teh preprostih domoljubov, ki so 
divje sovražili Diaza in njegovo tiranijo. Toda njihovo 
sovrštvo je bilo preprosto, sovraštvo domoljubov. Tu pa 
je bilo nekaj drugega, nekaj močnejšega, samo vedeli niso 
kaj. Toda Vera, ki je bil vedno najodločnejši, je zgrabil 
bika za roge:

»Lepo,« je dejal. »Pravite, da hočete delati za revolu
cijo. Slečite suknjič in ga tamkaj obesite. Pridite. Poka
zal vam bom škaf in cunje. Pod je umazan in takoj ga 
lahko očistite tukaj in v drugih sobah. Tudi pljuvalniki 
morajo biti očiščeni. Okna prav tako.«

»Je to za revolucijo?« je vprašal dečko.
»Za revolucijo,« je Vera odgovoril.
Rivera jih je hladno pogledal. V njegovih očeh je 

bil dvom.
»Dobro je,« je naposled dejal.
Drugega nič. Dan za dnem je prihajal, pometal, drgnil 

in čistil. Nosil je pepel iz peči, prinašal drva in premog 
in kuril. V pisarni je bil vedno prvi.

»Ali lahko spim tukaj?« je nekoč vprašal.
»Aha! To je tisto. Pokazala se je Diazova roka. Ce bi 

spal v prostorih Junte, bi lahko dobil imenike in naslove 
njihovih tovarišev. Odkril bi njihove skrivnosti. Prošnjo 
so mu odbili in Rivera tega ni več omenil. Spal je — kje 
niso vedeli; jedel je — kdo ve kje inkaj. Nekoč mu je 
Arrellano ponudil nekaj dolarjev. Rivera je odbil. Ko je 
pristopil Vera in sta mu hotela denar vsiliti, je rekel;

»Jaz delam za revolucijo!«
Priprave za revolucijo so drage in Junta je imela 

vedno premalo denarja. Člani so gladovali in garali. Naj
daljši delovni dan je bil ravno dovolj dolg. Vendar pa je 
včasih izgledalo, kot da je odvisno od enega edinega 
vprašanja: kje dobiti samo nekaj dolarjev.

Nekoč, ko že dva meseca niso plačali stanarine (to se 
je jim je primerilo prvič) in jim je hišni gospodar zagro
zi!, da jih bo postavil na cesto, je bil Felipe Rivera, či
stilec v ponošeni in umazani obleki tisti, ki je položil šest
deset zlatih dolarjev Mayi Lethby na mizo. Tako tudi pri 
drugih prilikah. Tristo pisem (prošnje za podporo in pri
znanje drugih prijateljsko razpoloženih skupin, pisma pi
sateljem in znanim možem) je čakalo na znamke. Vera 
je prodal staro, zlato uro, ki jo je dobil še od svojega

očeta. Prav tako May Lethby, zlant prstan s prstanca. 
Bilo je obupno. Arrellano in Ramos sta divje vihala dolge 
brke. Pisma morajo poslati, pošta pa ne da znamk na upa
nje. Tedaj pa je. Rivera vzel klobuk in odšel. Ko se je 
vrnil, je položil tisoč znamk na mizo.

»Rad bi vedel, če ima ta prokleti denar od Diaza?« je 
rekel Vera tovarišem, ki so dvignili obrvi in se niso upali 
odgovoriti.

In če je bilo treba, je Felipe Rivera vedno znova pre
skrbel Junti zlato in srebro.

Toda radi ga niso imeli, in niso ga poznali. Hodil je 
po svojih poteh. Vse poskuse zbližanja je odbil in če
prav je bil mlad, se ga niso upali spraševati.

»On sploh ni človek,« je dejal Ramos.
»Njegova duša je izsušena,« je rekla May Sethby. 

»Smejati se ne zna. Podoben je mrtvecu, obenem pa je 
strašno živ.«

»Sel je skozi peklo,« je rekel Vera. »Tako izgleda samo 
tisti, ki je šel skozi peklo. — Pri vsem tem pa je še 
tako mlad.«

Felipe ni nikoli kaj govoril, vpraševal ali predlagal. 
Poslušal jih je brezizrazno kot, da bi bil mrtev predmet, 
toda njegove oči so ledeno gorele, če so glasno in strastno 
govorili o Mehiki. Sle so od obraza do obraza, od govor
nika k govorniku, bodeče in iskaje, z bleskom blestečega 
se ledu. Njegov pogled jih je motil in jih spravljal v 
zadrego.

»On ni vohun,« je Vera zaupal Mayi Lethby. »On je 
domoljub, verjemi mi, večji domoljub kot mi vsi skupaj. 
Vem to, čutim z mojim srcem in razumom. Toda o njem 
ne vem ničesar.

»Temperament ima nevaren,« je rekla May Lethby.
»Vem,« pravi Vera in preko hrbtenice ga je mrzlo 

spreletelo. »Pogledal me je s temi očmi, ki ne govorijo o 
ljubezni, ampak grozijo in so divje kot oči tigra. Ce bi 
jaz zapustil našo stvar, bi me ubil. On nima srca. Ne
usmiljen je kot jeklo, oster in hladen kot mraz. Diaza. jn 
njegovih morilcev se ne bojim, bojim se pa tega Rivera. 
Res je. Bojim se ga!«

Kljub temu pa je ravno Vera pregovoril druge, da so 
mu dali prvo težko in poverljivo nalogo. Pretrgala se je 
zveza z Los Angelesom in Spodnjo Kalifornijo. Trije to
variši so si morali kopati lastne grobove. Nato so jih 
ustrelili. Druga dva sta bila zaprta v Združenih državah. 
Diazov general’ Juan Alvarado jim je prekrižal načrte. 
Izgubili so stik z aktivnimi revolucionarji in tovariši y 
Spodnji Kaliforniji.

Mladi Rivera je dobil navodila. Zveza s Kalifornijo je 
bila zopet vzpostavljena in Juana Alvarado so našli z 
bodalom v prsih mrtvega v postelji. Rivero niso vprašali 
ničesar in on ni ničesar povedal, čeprav je bilo to več 
kot pa so določala navodila. Samo spogledali so se in si 
mislili svoje.

»Rekel sem vam,« je dejal Vera. »Diaz se mora tega 
mladiča bati bolj kot katerega koli drugega. Nesprav
ljiv je.«

Da ima Rivera nevaren temperament, kot je dejala 
May Sethby, so dokazali tudi drugi znaki. Na delo je več
krat prišel z od udarcev preklano ustnico, modrim oče
som in natolčenim licem, ali pa z zateklim ušesom. Brez 
dvoma se je v svetu, v katerem je živel, spal, jedel in si 
prskrbel denar, v svetu, o katerem niso imeli pojma, več
krat pretepal. Cez nekaj časa je postal stavec pri revolu
cionarnem lističu, tedniku, ki so ga izdajali. Včasih ni 
mogel delati, ker je imel odrgnjene in razbite členke, 
zmečkane palce in roke so mu nemočno visele ob telesu, 
medtem ko se je v njegovem obrazu odražala bolečina.

»Cestni pobalin,« je rekel Arrellano.
»Pijanec in pretepač,« je dodal Ramos.
»Toda kje dobi denar?« je vprašal Vera. »Pravkar 

sem zvedel, da je plačal račnun za papir, stoštirideset do
larjev.«

»Saj ga mnogokrat ni,« je rekla May Sethby, »in ni
koli ne pove, kje hodi.«

»Dobro bi bilo, če bi ga opazovali,« je predlagal Ramos.
»Ta vohun ne bi hotel biti,« je Vera dejal. »Bojim se, 

da bi me videli šele pri mojem pogrebu.«
»Ko sem z njim, se mi vedno zdi, da sem otrok,« je 

Ramos priznal.
»On je zame moč, divji volk, klopotača, ki napada,« je 

rekel Arrellano.
»Nikogar ne pozna in vse sovraži. Sam je, strašno sam«, 

je zaključila May Sethby.
Kaj Rivera dela in kod hodi, je bila tajnost. Včasih 

ga ni bilo ves teden, enkrat pa se je izgubil kar za mesec 
dni. To je bilo tem bolj skrivnostno zato, ker je ob pri
hodu molče položil denar na mizo Maye Sethby. Potem pa 
je ostal nekaj dni ali 'tednov pri Junti — dokler ni ne
nadoma zopet izginil in ga ni bilo od jutra do večera. 
Arrellano ga je potem večkrat videl za strojem pozno ffe 
noči, z razbitimi členki in ustnicami.

(Daljši


